
Junts i el PDeCAT marquen 
distàncies a les Terres de l’Ebre

 Negre (JxCat) demana unitat estratègica al 
sobiranisme, davant de la inhabilitació de Torra

 Bel veu molt poc factible l’encaix amb el nou 
partit de Puigdemont abans de les eleccions 

Un inici de curs 
amb distància, 
gel de mans 
i mascaretes

Prop de 27.000 alumnes van tornar 
el 14 de setembre als centres 
educatius de les Terres de l’Ebre, 
sis mesos després del tancament per 
la pandèmia del coronavirus.
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Salvadó: ‘El meu 
serà un judici polític’
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POLÍTICA

JOAN CABALLOL (Tortosa, 1964) és el 
substitut del tarragoní Carles Castillo al 
grup del PSC-Units per Avançar al Parla-
ment. El tortosí serà el quint diputat 
ebrenc al Parlament en esta legislatura, 
després de Mònica Sales (JxCat) i de Lluís 
Salvadó, Irene Fornós i Alfons Montse-
rrat (ERC). Com a regidor de CiU al pri-

mer govern de Ferran Bel, Caballol va ser 
tinent d’alcalde de l’Ajuntament de Tor-
tosa i vicepresident del Consell Comarcal 
del Baix Ebre, del 2007 al 2011. Després 
del final de la coalició i la crisi d’Unió De-
mocràtica, Caballol va ser el número 3 
per Tarragona del PSC-Units per Avançar 
a les eleccions del 2017.  G.M.

Caballol, nou diputat ebrenc

CATALUNYA

Lluís Salvadó, conscient que el 
seu també serà ‘un judici polític’

 El diputat rapitenc d’ERC té clara la seua defensa, 
basada en la utilitat de la nova hisenda catalana

 El republicà creu que Torra hauria d’haver 
convocat les eleccions abans de la inhabilitació

Tres anys després dels fets 
al Departament d’Economia, 
Lluís Salvadó i Josep Maria 
Jové ja tenen força clara qui-
na serà la seua estratègia de 
defensa en un judici encara 
sense data. En concret, els 
acusen dels preparatius del 
referèndum de l’1 d’Octubre 
i de posar a punt la hisenda 
d’una Catalunya independent. 
“L’organització d’un referèn-
dum no és il·legal. La mateixa 
legislació estatal no contem-
pla la celebració d’un referèn-
dum com una il·legalitat”, va 
detallar el rapitenc durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre. “I 
en el meu cas concret, també 
tinc l’acusació d’haver fet el 
desplegament de la Hisenda 
Catalana”, va recordar. “Vam 
triplicar la dimensió de l’ad-
ministració tributària catala-
na, però tota la feina que vam 
fer era imprescindible per a 
qualsevol escenari que es tro-
bés Catalunya”, va argumen-
tar Salvadó. “El desplegament 
que vam portar a terme era 
útil en qualsevol escenari po-
lític, i prova d’això és que els 
800 treballadors estan fent un 
servei, i que les eines tecnolò-
giques que vam incorporar, 
que van ser moltes, han millo-
rat la capacitat de l’adminis-
tració tributària catalana per 
lluitar contra el frau”, va de-
fensar. En este sentit, Salvadó 
va explicar que calculen que el 
judici serà a principi de l’any 
que ve, i que la sentència po-
dria saber-se durant el primer 

trimestre. Amb tot, el diputat 
republicà va concloure que és 
conscient que el seu serà “un 
judici polític”.
A banda, Salvadó va afirmar 
que el Tribunal Suprem no 
hauria de ser qui convoqués 
les eleccions, i que Quim Torra 
hauria d’haver-ho fet abans de 
la seua possible inhabilitació. 
El diputat rapitenc d’ERC va 
assenyalar que la ciutadania 
de Catalunya no s’ho mereix, 
i va constatar que el president 
també pensava el mateix fins 
fa poc.  Amb tot, Salvadó va 
deixar clar que els republicans 
respectarien la decisió de To-
rra. A més, va apuntar que no 
li agradaria estar en la pell de 
Pere Aragonès, qui haurà de 
gestionar la segona onada de 
la pandèmia. “La pandèmia no 
pinta bé”, va assenyalar. “Amb 
Torra inhabilitat, Aragonès 
haurà d’arromangar-se molt, 
fer molta feina i coordinar 
l’acció del govern de la Gene-
ralitat per donar resposta a 
aquesta crisi”, va valorar.
El republicà va anticipar que 
la inhabilitació del president 
de la Generalitat seria una si-
tuació “esperpèntica”. Així, va 
recordar que Torra seria inha-
bilitat per treure la pancarta 
dels presos polítics dos dies 
després del que li ordenava la 
Junta Electoral, però que això 
no és desobediència. Per tot 
plegat, va donar per fet que es 
convocaran eleccions automà-
ticament, al gener o febrer.

 Lluís Salvadó, amb altres càrrecs d’ERC, en una  compareixença a Tortosa. // CEDIDA.

Esquerra aposta per l’energia fotovoltaica

ERC portarà als 46 ajuntaments de les Te-
rres de l’Ebre en què tenen representació 
una ordenança per la promoció de les ins-
tal·lacions d’autoconsum amb energia fo-
tovoltaica. Els republicans defensen que el 
territori no pot quedar enrere en la lluita 
contra el canvi climàtic i l’aposta per un 
model energètic sostenible. Lluís Salvadó 
va detallar que de les 4.000 instal·lacions 
fotovoltaiques que s’han instal·lat a Cata-
lunya en els darrers dos anys, només 160 
corresponen a l’Ebre. Per aconseguir cap-
girar les xifres, volen incentivar les ins-

tal·lacions d’autoconsum amb energia fo-
tovoltaica a partir de bonificacions fiscals 
en impostos com l’IBI, ICIO o l’IAE. L’or-
denança dels republicans va més enllà i 
també vol potenciar l’autoconsum com-
partit, tot aprofitant les instal·lacions 
d’energia fotovoltaica en equipaments 
municipals. La regidora d’ERC-Tortosa Sí, 
Maria Jesús Viña, va detallar que en 
aquest cas les famílies vulnerables podrien 
accedir-hi a cost zero. Els republicans in-
sisteix que cal caminar cap un model ener-
gètic quilòmetre zero.  Cinta Bonet.

Gustau Moreno
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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La desconfiança dels comuns
 Jéssica Albiach acusa Quim Torra de ‘guanyar 

temps per endreçar l’espai postconvergent’
 La presidenta de Catalunya en Comú Podem 

creu que la crisi obligava a fer eleccions ara

La presidenta del grup par-
lamentari de Catalunya en 
Comú Podem, Jéssica Albiach, 
dóna per fet que hi haurà elec-
cions com a molt tard al febrer, 
un cop que comence a córrer 
el rellotge després de la inha-
bilitació de Quim Torra. Du-
rant una entrevista a Canal 21 
Ebre, Albiach va lamentar que, 
en lloc de convocar eleccions 
al Parlament, el president haja 
volgut “guanyar temps per en-
dreçar l’espai postconvergent 
i veure qui guanya la pugna 
amb Esquerra”. “I més, quan 
sabem que el 29 de gener ell 
mateix va dir ‘pressupostos 
i eleccions’ perquè aquesta 
legislatura no té recorregut, 
perquè no hi ha confiança en-

tre els socis, i perquè realment 
s’està veient que cada ple aca-
ba sent una nova excusa o un 
nou escenari de disputa entre 
els socis de govern”, va dir. 
En qualsevol cas, Albiach va 
reiterar que és “totalment des-
proporcionat” que es puga in-
habilitar Torra per negar-se a 
despenjar una pancarta du-
rant unes hores. Però la porta-
veu dels comuns va dir que la 
convocatòria d’eleccions hau-
ria de ser una prioritat, tenint 
en compte el desgast del go-
vern i la situació de crisi 
econòmica, social i sanitària. 
“Amb tota la situació gravíssi-
ma que tenim, no podem 
deixar Catalunya sense un 
president efectiu”, va assen-
yalar. “No pot ser que Torra 
ens aboque a unes eleccions 
convocades pel Tribunal Su-
prem, que seria una notícia 

dolentíssima. Per tant, el que 
demanem és que, en lloc de 
tindre una campanya electoral 
de quatre mesos, que és el que 
passarà amb la inhabilitació 
pel Suprem, fem-ho quant 
abans millor, fem-ho el millor 
possible, perquè la ciutadania 
no pot estar pendent d’un fil i 
amb una situació tan greu com 
la que estem vivint, amb la cri-
si econòmica i social més greu 
d’aquest segle”, va concloure. 
A banda, Albiach va defensar 
les propostes de resolució so-
bre les Terres de l’Ebre que els 
comuns van portar al debat de 
política general, però que no 
van prosperar amb els vots de 
Junts, ERC i el PSC.  

Gustau Moreno
TORTOSA / BARCELONA

Jéssica Albiach, durant l’entrevista a Canal 21 Ebre.  //  C21.
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L’abstenció dels grups que 
donen suport al govern català 
(Junts per Catalunya i ERC) i 
el vot en contra del PSC van 
tombar el 18 de setembre les 
propostes en favor de l’Ebre 
proposades per Catalunya en 
Comú Podem (CatECP) al de-
bat de política general del Par-
lament. Així, finalment va cau-
re la proposta d’ubicar a l’Ebre 
la seu principal de l’Agència de 
la Natura de Catalunya, però 
també l’elaboració d’un pla de 
dinamització econòmica de 
les Terres de l’Ebre i l’oposició 
al transvasament a Cantàbria.
El diputat de CatECP, David 
Cid, va valorar molt negativa-
ment el resultat: “Lamentem 
especialment que l’abstenció 
del Govern i el vot en con-
tra del PSC no ens permetin 
avançar en la implementació 
de polítiques en favor de les 

Terres de l’Ebre”.
En concret, la proposta de 
resolució en defensa de les 
Terres de l’Ebre i l’equitat te-
rritorial va ser rebutjada amb 
l’abstenció dels partits que 
conformen el govern català 
–JxCat i ERC-, Ciutadans i el 
PP, i el vot contrari del PSC. 
Només la CUP va donar su-
port a la proposta feta pels 
comuns. La proposta de Ca-
tECP demanava que la seu 
central de l’Agència de la Na-
tura s’ubiqués a les Terres de 
l’Ebre, instar el Govern català 
a fer les gestions oportunes 
davant el govern de l’Estat es-
panyol per convocar la Comis-
sió per a la Sostenibilitat de les 
Terres de l’Ebre, manifestar 
l’oposició a qualsevol transva-
sament de l’Ebre en general i 
el de Cantàbria en particular, i 
elaborar un pla de dinamitza-
ció econòmica de l’Ebre.
D’altra banda, la comissió de 
Territori del Parlament va re-
butjar el 23 de setembre una 

proposta de resolució del grup 
de CatECP, que demanava dis-
soldre la Taula de Mobilitat de 
les Terres de l’Ebre i crear en 
el seu lloc l’Autoritat Territo-
rial de Mobilitat (ATM). 
La proposta de creació de 
l’ATM de les Terres de l’Ebre 
va rebre 10 vots a favor de Ca-
talunya en Comú Podem, Ciu-
tadans, el PSC i la CUP. Però 
finalment va ser rebutjada 
pels 10 vots en contra de Junts 
per Catalunya i ERC, i l’abs-
tenció del PP. Segons van des-
tacar els comuns a través d’un 
comunicat, els partits que 
conformen el govern català 
van votar en contra de la crea-
ció de l’ATM, tot i que durant 
el debat de la proposta van re-
conèixer que la Taula de Mo-
bilitat no està donant els re-
sultats esperats ni dóna 
resposta a totes les necessitats 
del territori. En canvi, es va 
aprovar per unanimitat redac-
tar el Pla Director de Mobili-
tat de les Terres de l’Ebre. 

G.M.
BARCELONA

Ni Agència de Natura, ni pla de dinamització 
econòmica, ni Autoritat Territorial de Mobilitat

El debat de política general del 18 de setembre. // ACN.

 L’abstenció del govern i el ‘no’ del PSC tomben les 
propostes dels comuns sobre les Terres de l’Ebre

 Junts i ERC, amb l’abstenció del PP, eviten 
també comprometre’s a crear l’ATM de l’Ebre

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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‘No farem sols la independència’
 Irene Negre demana una estratègia unitària 

entre JxCat, el PDeCAT, Esquerra i la CUP
 La portaveu de Junts a l’Ebre creu que convocar 

les eleccions ara seria ‘blanquejar la repressió’

La portaveu de Junts a les Te-
rres de l’Ebre ha dit que res-
pecta la decisió de l’expresi-
dent Artur Mas de quedar-se 
al PDeCAT i de no tornar a 
la primera línia política, tot 
i que ella prefereix no parlar 
de “trencament” entre JxCat 
i el Partit Demòcrata. De fet, 
Irene Negre aposta per “traçar 
una estratègia conjunta” entre 
Junts, el PDeCAT, Esquerra i 
la CUP, per fer efectiu el man-
dat de l’1 d’Octubre i assolir la 
República Catalana. Segons 
Negre, la independència no 
la faran cap dels quatre par-
tits en solitari. “Cal aparcar 
tot el que ha passat fins ara i 
aprendre dels errors”, va dir 
el 15 de setembre durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre. 
“Necessitem esta unitat, ens 
necessitem tots per tirar en-
davant. JxCat no farem sols la 
independència, Esquerra no 
farà sola la independència, la 
CUP tampoc… Hem d’anar-hi 
junts”, va remarcar la també 
regidora de l’Aldea.
Negre va assenyalar que cal 
buscar una estratègia comuna 
si no és possible presentar-se a 
les properes eleccions en una 
coalició de partits. També va 
demanar unitat d’acció si el 
president de la Generalitat era 
inhabilitat per penjar una pan-
carta. “Podem ser diferents 
partits polítics, la diversitat 
és bona, però ens cal una es-
tratègia conjunta. Sobretot, a 
partir de la possible sentència, 

perquè és molt greu que vul-
guen inhabilitar el president. 
Al final, qui està sofrint la re-
pressió és tot aquell que porta 
el cartellet d’independentis-
ta”, va recordar. A més, segons 
Negre, els partits sobiranistes 
hauran d’entendre’s al nou 
Parlament. “Portem cadascú 
el nostre missatge en cam-
panya, però que tots tinguem 
clar que quan s’hagi d’aclarir 
el nou Parlament, el més pro-
bable és que ens haguem d’en-
tendre. Ens hem d’entendre”, 
va afirmar Negre.
La portaveu de Junts a l’Ebre 
també va dir que els partits del 
govern català no haurien de 
proposar la investidura d’un 
altre president, si finalment 
Torra era inhabilitat pel Tri-
bunal Suprem. “Igual que con-
vocar les eleccions abans de la 
sentència del judici del 2017, 
això també seria blanquejar 
la repressió. No s’ha d’inves-
tir un nou president, i a par-
tir d’aquí evidentment caldrà 
anar a eleccions un altre cop”, 
va concloure Negre, una de 
les membres ebrenques de la 
direcció nacional de JxCat al 
costat de Mònica Sales.
D’altra banda, Negre va expli-
car que, un cop acabat el pe-
ríode congressual de Junts, a 
partir del 3 d’octubre, co-
mençaran a treballar en l’orga-
nització del nou partit a les 
Terres de l’Ebre. 

Gustau Moreno
L’ALDEA

Un moment de l’entrevista a Irene Negre, portaveu de JxCat. // C21.

LA REORDENACIÓ DE L’ESPAI POSTCONVERGENT

 POLÍTICA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Pallarès: ‘Jo havia de passar a JxCat sí o sí’
Xavier Pallarès va confirmar el 8 de setem-
bre el seu pas a JxCat. Durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre, el delegat de la Gene-
ralitat va asssenyalar que, en el seu cas, el 
canvi no ha estat gens traumàtic. Pallarès 
va afirmar que el paper de Carles Puigde-
mont i dels presos polítics com el seu amic 
Josep Rull ha estat determinant a l’hora de 
prendre una decisió. “Què és lo que puc fer 
jo per estos amics que ho han donat tot? 
Ara em diuen que volen fer un nou partit, 
que es dirà Junts, i em demanen si puc aju-

dar i col·laborar. Jo no puc dir que no, ho 
tinc clar”, va admetre Pallarès. “Penso que 
JxCat és el partit del president Puigde-
mont, que el tenim exiliat, i l’exili també és 
molt dur”, va remarcar. “Si tenim el presi-
dent Puigdemont que està a Brussel·les i fa 
este nou pas, fa este nou partit, jo estic 
amb el president Puigdemont”, va afe-
gir-hi: “Penso que avui puc fer més feina 
pertanyent a JxCat, bàsicament perquè 
tots els consellers també han fet el pas. Per 
tant, jo havia de passar a JxCat sí o sí”.  
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L’alcaldessa de Tortosa, Me-
ritxell Roigé, va dir que és 
“lamentable” que finalment 
s’haja inhabilitat el president 
de la Generalitat per no re-
tirar una pancarta en favor 
dels presos polítics i exiliats. 
Durant una entrevista a Canal 
21 Ebre, Meritxell Roigé ja va 
valorar el 17 de setembre que 
la causa del Tribunal Suprem 
contra Quim Torra és “pròpia 
d’altres temps”, i que la seua 
possible inhabilitació seria 
“una vergonya molt gran per a 
tota Europa”. De fet, Roigé va 
remarcar que encara confiava 
en què el president català no 
fos inhabilitat pel Suprem.
En esta línia, Roigé va apuntar 
que una de les respostes a la in-
habilitació del president de la 

Generalitat podria ser la con-
vocatòria de noves eleccions 
al Parlament. “Si l’inhabiliten, 
és evident que caldrà prendre 
una decisió, i que una d’elles 
haurà de ser segurament anar 
a eleccions”. Segons Roigé, el 
país quedarà políticament en 
una situació incerta, i “caldrà 
prendre decisions importants, 
com és el fet de convocar unes 
eleccions”.
A banda, com ja havia dit uns 
dies abans a través de les xar-
xes socials, Roigé va reiterar 
que Torra es va equivocar ces-
sant la consellera d’Empresa, 
Àngels Chacón. En concret, 
Roigé havia titllat d’“incom-
prensible i injustificable” el 
cessament Chacón, “una con-
sellera solvent, capacitada 
amb lideratge, i ben conside-
rada per tot el sector empre-
sarial, turístic i món univer-
sitari”. “Una gran errada”, va 

concloure Roigé a Twitter.
Finalment, l’alcaldessa de 
Tortosa, que s’ha mantingut al 
PDeCAT, va assegurar que en-
cara aposta per entesa final 
entre Junts i el Partit Demò-
crata. “Crec que seria el millor 
per a tots poder arribar a un 
acord”, va dir Roigé. L’alcal-
dessa va recordar que ella 
continua militant en un partit 
de centre, i que personalment 
sempre ha treballat per acon-
seguir la independència de 
Catalunya. “Però a la vegada 
hem de tenir un bon govern, 
hem de governar, hem de re-
activar el país i hem de gestio-
nar”, va matisar. “Hem de 
mantenir aquesta ideologia, 
però si és possible hem d’arri-
bar a un acord, perquè al final 
pactant i negociant, i arribant 
a acords, és com s’aconsegueix 
el millor per a la ciutat i per al 
país”, va sentenciar Roigé. 

G.M.
TORTOSA

‘PDeCAT, Junts i ERC ens haurem de trobar’
 Ferran Bel veu poc factible l’encaix amb el nou 

partit de Puigdemont abans de les eleccions
 Defensa la convocatòria immediata de comicis 

per no deixar el país amb un govern en paràlisi

El secretari d’organització del 
PDeCAT, Ferran Bel, creu que 
arribar a un acord amb Junts 
no serà més complicat si abans 
de les eleccions no hi ha una 
entesa entre les dos forma-
cions polítiques. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, 
el diputat tortosí va donar 
per fet que ara l’encaix entre 
el Partit Demòcrata i el nou 
partit de Puigdemont no serà 
possible. Però ha dit que, una 
vegada celebrades les elec-
cions, els partits independen-
tistes han d’intentar mantenir 
uns acords i entendre’s. “Més 
desencontres que hi ha hagut 
entre ERC i el grup parlamen-
tari de Junts durant esta legis-
latura són difícils de trobar en 

molts de govern de coalició. 
Això inhabilita que es puga 
produir una entesa després 
de les eleccions entre JxCat, 
el Partit Demòcrata i ERC? 
Jo crec que no, perquè ens 
equivocaríem tots plegats”, va 
manifestar. “Fins i tot no fent 
govern, segur que tenin reptes 
de país en els quals el PDeCAT 
i Junts, si no anem de forma 
conjunta, i ERC, ens haurem 
de trobar. Com ens haurem 
de trobar en alguns temes 
puntuals amb la CUP, amb el 
PSC o amb qualsevol altra de 
les formacions polítiques que 
siguen mínimament democrà-
tiques i tinguen representació 
parlamentària”, va dir.
De fet, Bel va donar poques 
opcions a un possible acord 
electoral entre Junts i el PDe-
CAT, ja siga presentant-se 
conjuntament com una coa-

lició o bé integrant indepen-
dents a les llistes de Puigde-
mont, com ha proposat Artur 
Mas. A més, Bel també va tor-
nar a deixar clara la seua apos-
ta per la celebració immedia-
ta d’eleccions al Parlament. 
I més encara, davant de la 
situació anormal i de paràli-
si que afectarà el govern amb 
la inhabilitació del president 
Quim Torra, en el context de 
crisi econòmica i social per la 
pandèmia del coronavirus.
Finalment, l’exalcalde de Tor-
tosa va recordar que el pressu-
post de la Generalitat per al 
2021 “no l’està fent ningú, per-
què tothom sap que este go-
vern no hi serà”. 

Gustau Moreno
TORTOSA

L’entrevista de Ferran Bel a Canal 21 Ebre. // C21.

LA REORDENACIÓ DE L’ESPAI POSTCONVERGENT

Roigé aposta per un acord final Junts-PDeCAT 
pèro alhora lamenta el cessament de Chacón

Un moment de l’entrevista a Meritxell Roigé. // C21.

 L’alcaldessa de Tortosa, que es manté al PDeCAT, 
confia en una entesa amb el partit de Puigdemont

 Creu que és ‘una gran errada’ que Torra 
haja destituït la consellera d’Empresa

 POLÍTICA

Mira el
vídeo
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Una Diada amb mascareta

Tortosa va sumar-se als ac-
tes unitaris organitzats per 
l’Assemblea Nacional Catala-
na  (ANC) arreu del país per 
l’Onze de Setembre. La Diada 
Nacional de Catalunya va es-
tar marcada pel context d’ex-
cepcionalitat sanitària. A la 
capital de l’Ebre, l’avinguda de 
Cristòfol Colom, davant de les 
oficines de la Seguretat Social a 
Ferreries, va ser l’epicentre per 

fer un crit de llibertat. Seguint 
les mesures de seguretat, 150 
persones era la capacitat màxi-
ma d’aforament, ocupat per un 
centenar de manifestants.
L’acte va començar a les 17’14 
hores. Es van poder escoltar el 
‘Cant dels Ocells’, o altres him-
nes populars com ‘L’Estaca’ i el 
‘Bella Ciao’. També es van lle-
gir poemes del llibre ‘Versos 
contra la Violència’. Posterior-
ment, van procedir a la lectura 
dels manifestos, a càrrec de 
l’ANC, Òmnium Cultural i al-
tres moviments socials. També 

va haver-hi uns minuts reivin-
dicatius en defensa del territo-
ri, a càrrec de Manolo Tomàs, 
de la PDE, ja que no es va per-
metre realitzar la Marxa de 
Torxes prevista per la nit ante-
rior, i aquest acte va servir per 
fer d’altaveu en la lliuta popu-
lar ebrenca. L’acte va conclou-
re amb el tradicional càntic a 
cappella dels Segadors.  

El delegat de la Generalitat 
a les Terres de l’Ebre, Xa-
vier Pallarès, va fer una cri-
da a commemorar la Diada 
Nacional “de manera indi-
vidual”, sense oblidar els 
presos polítics i exiliats, així 
com els anhels de llibertat de 
Catalunya. Amb la pandèmia 
pel coronavirus com a teló 
de fons, Pallarès va aprofitar 
el seu missatge institucio-
nal de l’Onze de Setembre 
per demanar que “una Dia-
da diferent, sense oblidar el 
nostre desig de llibertat com 
a poble”. El missatge de Pa-
llarès va substituir, a causa 
de la pandèmia, l’acte ins-
titucional per la Diada que 
tradicionalment organitza 
la Delegació del Govern a les 
Terres de l’Ebre a la plaça 
Gerard Vergés de Tortosa. 
Pallarès també va dema-
nar “el respecte a tothom” 
i el “respecte a la llibertat 
d’idees” d’un país divers, 

“però sense deixar de rei-
vindicar la nostra força com 
a poble i les ganes que tenim 
d’expressar lliurament el 
nostre futur”. 
El delegat va proposar que 
l’Onze de Setembre del 2020 
fos el reflex de la “lluita i re-
sistència” dels catalans con-
tra la pandèmia, “alhora que 
el reflex de l’esperança de la 
total recuperació econòmi-
ca, social i sanitària”. Pa-
llarès va acabar el seu mis-
satge, enregistrat i emès per 
Canal 21 Ebre i Canal TE, tot 
recordant que “tenim un 
país, Catalunya; tenim una 
bandera, la Senyera, tenim 
una festa, la Diada, i tenim 
un himne, els Segadors. Vis-
ca Catalunya lliure”.  G.M.

‘Una Diada diferent, 
sense oblidar el 
desig de llibertat’

JOAQUIM DOMINGO
TORTOSA

 Unes 150 persones es concentren a Tortosa, 
amb mesures de seguretat contra el coronavirus

 Manolo Tomàs fa el parlament final que no va 
poder fer a la Marxa de Torxes, desautoritzada

 Un moment de la concentració de la Diada. // G.M.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

 POLÍTICA 

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El delegat de la Generalitat a les Te-
rres de l’Ebre reclama una taula bila-
teral entre el govern català i l’espan-
yol per resoldre els problemes de 
regressió que pateix el Delta. Xavier 
Pallarès ha recordat que l’Estat és qui 
té les competències i qui està redac-
tant un pla Delta amb les actuacions 

que cal realitzar. Però el delegat ha 
remarcat que cal una taula bilateral 
amb la participació dels dos governs i 
dels agents del territori. Davant 
d’això, el socialista Manel de la Vega 
ha carregat contra el govern català 
per la seua inacció. Així, De la Vega li 
ha recordat a Pallarès que ja existeix 

la Taula de Consens pel Delta, i que el 
Ministeri de  Transició Ecològica ha in-
vertit dos milions d’euros en obres al 
seu litoral. Per tot plegat, el senador 
ha preguntat al delegat què ha fet el 
govern català, tot i tenir sis milions 
d’euros al presssupost del 2020 grà-
cies a una esmena del PSC   G.M.

Pallarès i De la Vega xoquen per la regressió

Lo riu, espill d’identitat republicana
ARA FA VINT ANYS, va 
nàixer La Plataforma en Defen-
sa de l’Ebre, el moviment social 
que va acabar aplegant un gran 
nombre de persones d’arreu de 
Catalunya, però que, en els seu 
naixement, érem i som origi-
naris de  les Terres de l’Ebre i, 
en el nostre cas, concretament 
de Deltebre, que representa 
l’essència de l’esperit lluitador 
i, de vegades, controvertit, de la 
gent de les nostres comarques.

A LES manifestacions, hi con-
fluïen persones de totes edats: 
jóvens, grans, xiquets, xique-
tes, famílies senceres, veïnats; 
amants de la protecció del 
medi; de l’ecologia, pagesos i 
pageses, d’aquí i de fora; del 
nord, de l’est, de l’oest i, essen-
cialment, del nostre estimat 
sud.

RECORDO un munt de perso-
nes que cridaven fort defensant 
el nostre riu; l’eix vertebrador 
del Delta, base de la nostra 
economia, raó de l’autènti-
ca supervivència dels nostres 
avantpassats i font d’ il·lusió, 
de promeses de futur per a les 
noves generacions que, de mica 
en mica, s’hi van instal·lant i 
així, establixen les seues arrels 
a la terra que els ha vist nàixer.

SABEM QUE la nostra gent 
és treballadora, lluitadora i va-
lenta, amb un sentit d’identitat 

inamovible que creix i s’eleva al 
màxim exponent quan la situa-
ció s’ho val. A hores d’ara i amb 
perspectiva de passat i de pre-
sent ningú no en té cap dubte.

I MENTRE faig memòria 
d’aquests fets, remuntant-me a 
l’antitransvasament de l’aigua 
de l’Ebre, associo, inevitable-
ment, aquest fenomen  amb el 
moviment posterior i actual de 
l’anhelada república catalana. 
En aquell moment, l’aigua que 
defensaven era nostra, com el 
Delta; tan nostres com ho son 
ara. Com si es tractés d’una part 

del nostre cos físic; de la nostra 
essència; de l’ànima nostra. 
Ara, el que reivindiquem és tan 
just i necessari com ho va ser fa 
vint anys. Tal com vam demos-
trar aquell 1 d’Octubre, la nos-
tra força és invencible. I ho és, 
perquè estimem i defensem el 
que és nostre; només el que és 
nostre.

TORNAREM a sortir; torna-
rem a votar i tornarem a guan-
yar; “Tornarem a vèncer”, com 
diuen l’Oriol Junqueras i la 
Marta Rovira, des de la presó 
i l’exili respectivament, en seu 
llibre, presentat arreu de les Te-
rres de l’Ebre i, concretament, 
el passat dilluns, 14 de setem-
bre, al nostre poble, en què ens 
fan una anàlisi detallada i, amb 
un llenguatge pla i directe, dels 
encerts, que tots coneixem, 

però també dels errors, perquè 
els hem de viure i veure com 
una oportunitat per assolir, ara 
sí, els nostres objectius.

ENS DIUEN que caldrà ser 
més, bastant més d’un 50% dels 
vots independentistes a les ur-
nes per fer realitat els nostres 
desitjos. I, no sé que en penseu 
vatros, però jo soc del parer que 
amb les demostracions de lluita 
i integritat en la defensa de l’ai-
gua del nostre riu; la preserva-
ció i conservació del nostre 
Delta; la coherència i l’autenti-
citat que vam mostrar al món l’ 
1 d’octubre, ara,ho tornarem a 
fer i serem, com el riu, reflex 
del nostre ferm, innegociable i 
digne sentit d’identitat.  

JOAN ALGINET

PORTAVEU D’ERC-

MÉS DELTEBRE

Ens aplaudeixen a la cara
LA PANDÈMIA segueix el 
seu camí particular. Resguar-
dat per la ineptitud ancestral 
d’una classe política comple-
tament fora de lloc, i m’atrevi-
ria a dir que de temps, el virus 
“campa a sus anchas” multipli-
cant-se tranquil·lament a les 
nostres cèl·lules mentre obser-
va amb alegria i rauxa com els 
mortals, que altra cosa no, però 
ha quedat ben clar que ho som, 
de finits, ens posem la masca-
reta per sota del nas perquè 
molesta i ens agrupem feliços i 
contents tot celebrant l’ascens 
de categoria de nostro equip 
estimat o la victòria efímera al 
Tour de France. 

I JUSTAMENT quan sem-
bla que entrem en raons, quan 
sembla que ens adonem dels 
nostres propis errors i fem un 
acte de contricció tot assen-
yalant les males costums, co-
mença el curs escolar i el virus 
torna a revifar ajudat, empès, 
per la gran tragicomèdia gre-

ga en la que s’ha convertit la 
gestió pandèmica del Departa-
ment d’Ensenyament. 

“DONDE DIJE digo, diego 
Diego”. De la ràtio de 15 alum-
nes per aula hem passat a 20 i 
jugant al Real Tetris a dintre de 
l’aula per encabir-ho tot amb 
un mínim de dignitat; de bus-
car espais arreu del món co-
negut hem acabat utilitzant la 
sala d’usos múltiples del propi 
centre escolar; de les 500.000 
proves PCR hem passat a “bé, 
només allà on faci falta”; de la 
contractació més gran de la 
història de la docència hem 
acabat nomenant 50 mestres 
per a 100 escoles (a les Terres 
de l’Ebre). I així un llarg etcè-

tera que podria omplir el límit 
de caràcters d’aquest article.  

EL FOCUS, com ha de ser, 
això que quede ben clar per en-
davant, ha estat la seguretat del 
conjunt d’alumnes dels centres 
educatius. Un cúmul d’instruc-
cions i normatives que han pa-
tit contínues metamorfosis per 
quedar-se en allò de “feu el que 
pugueu que després ja veu-
rem”. Ni baixada de ràtios es-
pectacular, ni espais adequats, 
ni tan sols ajudes familiars en 
casos de positius. La gran revo-
lució escolar que es preveia al 
mes de juny ha quedat en una 
petita revolta campestre més 
pròpia de Josep Maria Barto-
meu que d’algú que se suposa 

ha de vetllar per la nostra se-
guretat. 

I ELS DOCENTS? No patiu, 
estimats lectors, formem part 
d’un grup bombolla inalte-
rable e inal·lienable que ro-
mandrà fortament unit… fins 
a les cinc de la tarda. Tenim 
un pack de mascaretes que es 
poden rentar i gel hidroalco-
hòlic collita del 2020. Vols una 
pantalla protectora perquè 
els alumnes d’infantil no por-
ten mascareta i els pengen els 
mocs? Tranquil, a l’Amazon 
estan tirades de preu. Si vols 
una PCR truca al CAP (o te’n 
pagues una pel privat), i si ets 
especialista d’anglès, música o 
educació física, truca… Bé, no 
truques, que a tu, estimat es-
pecialista, com només passes 
per quinze classes bombolla 
al dia, no cal que et facin res. 
Si tens tos, escup al colze i co-
mença a resar. I què fem amb 
les embarassades o les perso-
nes de risc? Mascareta FFp2 i 

distància de seguretat. Ep, no 
et proecupis dona (o home), 
que si veus que no es poden 
complir les instruccions, a tu, 
que tens al·lèrgies respira-
tòries diverses o has patit una 
operació, el Departament et 
derivarà (després de seguir el 
protocol pertinent durant tres 
setmanes i dos dies sencers) 
a un metge del propi ens go-
vernamental que s’ocupa, ell, 
o ella, solet, o soleta, d’una 
província al complet. Això, sí, 
“amb il·lusió”!  

EN CONCLUSIÓ: ni als bal-
cons, ni ans de sopar, ni tan sols 
després. Els únics aplaudi-
ments que estem rebent els do-
cents són els de la nostra prò-
pia “empresa”, el Departament 
d’Ensenyament. Però no són 
uns aplaudiments de gratitud, 
no. Tal com diu el títol de l’arti-
cle, el nostre propi Departa-
ment ens acaba aplaudint, sí, 
però a la cara fins a deixar-nos-
la ben roja i coent. 

JOSEP OBIOL

MESTRE DE PRIMÀRIA
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1,6 milions d’euros és el 
Departament de Presidèn-
cia ha adjudicat a l’Ajun-
tament d’Alcanar, pels 
danys dels aiguats de l’oc-
tubre del 2018. Una xifra 
que ha indignat el govern 
del republicà Joan Roig, 

tenint en compte que van 
acreditar danys per valor 
de 8 milions d’euros. De 
fet, l’ajut que rebrà el con-
sistori canareu serà de 
850.000 euros, ja que l’al-
tar meitat haurà de po-
sar-la l’Ajuntament.  
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EDITORIAL

Una inhabilitació que crea més inestabilitat
LA INHABILITACIÓ del president de la Generali-
tat condemna el país a una major inestabilitat políti-
ca. Amb una legislatura que el mateix Quim Torra va 
admetre que estava esgotada, i en plena crisi sanitària, 
econòmica i  social per la pandèmia del coronavirus, 
la sentència del Tribunal Suprem obliga l’indepen-
dentisme a buscar una resposta unitària. En un prin-
cipi, el vicepresident Pere Aragonès ha d’assumir les 
atribucions del president, però no pot fer canvis en el 
govern, ni tanpoc dissoldre el Paralment ni convocar 
unes noves eleccions. Si no hi ha sorpreses d’última 

hora, com ara l’opció remota que el mateix Torra puga 
convocar les eleccions abans que la seua inhabilitació 
siga efectiva, serà el Tribunal Suprem qui acabe mar-
cant el calendiari electoral. A més, un altre republicà, 
Roger Torrent, haurà d’activar el rellotge amb un ple, 
si no hi ha presidenciables que puguen aconseguir la 
majoria de diputats del Parlament. Però, segons l’es-
tratègia de la seua defensa, Torra no té cap intenció 
de convocar eleccions abans del seu cessament, que ha 
de figurar en un decret signat pel rei Felip VI, i publi-
car-se simultàniament al BOE i al DOGC. 

Per tant, les eleccions podrien arribar entre finals de 
gener i principis de gener. Els grups de l’oposició, però 
també ERC, han vist en esta estratègia de Torra una 
manera de guanyar temps per reordenar l’espai post-
convergent i posar a punt la maquinària electoral de 
Junts: durant les properes setmanes, el nou partit de 
Carles Puigdemont designarà el seu candidat a la pre-
sidència de la Generalitat. També ho veuen així des del 
PDeCAT, que gairebé ja donen per impossible un en-
caix amb Junts, tot i que creuen que serà necessari un 
acord amb Junts i ERC després dels comicis. 

Batalla guanyada, guerra perduda
EL MÓN observa i se’n fa 
creus que per una pancarta es 
pugui destituir un president. 
Però la raó de la inhabilita-
ció és una altra; va mantenir 
un cartell on demanava la lli-
bertat de presos polítics i exi-
liats. I aquesta és la causa, i 
no cap altra. Els alts tribunals 
espanyols van condemnar els 
polítics catalans a presó. Al-
tres, els que van marxar, es 
van presentar d’immediat a 
la policia dels països on van 
arribar; demostraven així que 
no fugien. S’exiliaven d’un 
país on se’ls condemnaria, 
sense cap mena de dubte, per 
haver convocat un referèn-
dum pretenent conèixer quin 
era el sentiment de la gent 
respecte a la independència o 
no de Catalunya.

ELS POLÍTICS, servint-se 
d’uns jutges polititzats, l’ha-
vien declarat “inconstitucio-
nal” perquè preguntar al poble 
resultava ser un pecat tan greu 
com aquell que la Santa Inqui-
sició portava els heretges a la 
foguera. I al primer referèn-
dum convocat pel govern Mas, 
immediatament, per escar-
mentar els principals culpa-
bles, se’ls va castigar havent de 
pagar de la seva butxaca el que 
havia costat celebrar la con-
sulta, fins i tot, comptabilit-

zant el valor del lloguer de les 
escoles públiques on s’havia 
celebrat el dipòsit de papere-
tes. Molts milions, tots ho sa-
bem, va significar el càstig i la 
inhabilitació! Però els diners 
sortiren de les butxaques anò-
nimes de centenars i milers de 
catalans que els aportaren per 
atendre el pagament. Si els ca-
talans son tan raques com po-
den haver tret tants milions?

TAMPOC entenen com les 
manifestacions de milions de 
catalans que surten al carrer 
les paguen de la seva butxaca; 
viatge, samarreta i dinar. No és 
el mateix que per contrares-
tar-les, Cs i PP, pagaven l’auto-
car i una quantitat a cada ma-
nifestant, amb el dinar inclòs, 
pensant que podrien guanyar 
aplegant gent de tota Espanya 
per fer-los cridar “Cataluña es 
España”. I així els va resultar 
un fracàs absolut. On els ca-
talans reunien dos milions de 
manifestants, Cs, PP i alguns 
cops amb l’ajuda indirecta del 
PSC (PSOE català), en reunien 

20.000 aconseguint el ridícul 
més estrepitós. Uns hi van per 
convicció i amor a la terra i al-
tres perquè cobren per assis-
tir-hi. 

I EUROPA ho veu i se n’ado-
na de tanta incongruència. Els 
polítics del PP, PSOE i Cs, des 
de la cambra de Brussel·les 
manipulen tant com poden 
per aconseguir que Puigde-
mont, Comin i Ponsatí siguin 
extradits a Espanya amb la vo-
luntat malsana de castigar-los, 
empresonar-los i humiliar-los 
com a la resta de membres 
del govern que després d’un 
judici de vergonya els tracta-
ren com a criminals. Alguns 
eurodiputats de les mateixes 
famílies polítiques els ajuden, 
però la justícia europea els ho 
nega. Una cosa son els polítics 
espanyols i alguns europeus 
que els paguen posant-los me-
dalles a Santander, guiats per 
l’odi i la revenja, i l’altra és la 
justícia europea que mesuren 
la balança amb sentit d’equa-
nimitat, abandonant la ideo-

logia i la política que es com 
jutgen els alts magistrats es-
panyols.

INHABILITEN el president 
Torra, prosseguint el camí 
emprés a Mas, Puigdemont, 
Sánchez i Turull. Quan l’elegit 
no es del seu gust i no fa el que 
ells volen, la justícia espan-
yola ho té clar; l’empresonen, 
l’inhabiliten, no li permeten 
ser president o el multen i as-
sumpte acabat; potser per una 
pancarta o potser per un in-
forme policial fals, encarregat 
exprés per un coronel com Pé-
rez de los Cobos, condecorat 
i ascendit, que els serveix per 
acusar i condemnar.

EL DOLENT per ells és que 
ni convocant les eleccions 
il·legals des de Madrid sense 
passar pel Parlament de Cata-
lunya, ni desqualificant presi-
dents, i cada cop obtenen pit-
jors resultats. Segons la Sáenz 
de Santa Maria, havia escapçat 
l’independentisme per sem-
pre més, però els resultats de 
les successives convocatòries 
demostren el contrari perquè 
l’emprenyada general va en 
increment. A més repressió i 
a més venjança, el poble català 
respon amb més mobilització i 
amb més convicció d’indepen-
dència.

VET AQUÍ que l’advocat de 
la defensa del President To-
rra, Gonzalo Boye, va adver-
tir i aconsellar als il·lustres 
magistrats de Tribunal Su-
prem que abans de procedir 
a la inhabilitació del defensat, 
haurien de consultar la justí-
cia europea, i per acabar els 
va descol·locar citant l’article 
897 de la Llei d’Enjudicia-
ment Criminal. I queda clar; 
la justícia espanyola guanyarà 
la batalla de la inhabilitació 
perquè ja la tenien determi-
nada abans de començar, però 
la guerra la perdrà; un i altre 
cop quedaran en ridícul, quan 
els tribunals europeus els 
desautoritzaran. 

AMB EL CAMPECHANO a 
Dubai, fugat i carregat de mi-
lions amb el permís exprés 
del govern més esquerrà de la 
democràcia espanyola, a la 
vegada que s’ha posat al des-
cobert que la policia patriòti-
ca -71 membres- perseguia el 
tresorer del PP, pagant-ho 
amb diners públics, per ama-
gar els robatoris del partit de 
Rajoy i complementat per la 
corrupció que va desente-
rrant el policia Villarejo, posa 
Espanya a l’altura del betum. 
Ni les mare de déus condeco-
rades per l’exministre, Fer-
nández Díaz, els pot salvar! 

ANTON MONNER

HISTORIADOR 

I CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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In memoriam mossèn Miquel Redorat: 
l’home de les causes justes

Medalles i honors d’anada i tornada

AQUEST mes de setembre 
es compleixen 25 anys de la 
seva mort, quan tenia 62 anys 
d’edat. Miguel Redorat Foix, 
natural de Benicarló, va ser 
capellà 39 anys en diverses 
parròquies de la Diòcesi de 
Tortosa: Villafranca del Cid, 
Serra d’Almos, Darmós, Ascó, 
Godall, Cervera del Maes-
tre i Vinaròs. Durant tota la 
seva vida ministerial ha sigut 
testimoni de l’evangeli, fent 
el bé per tot arreu i atenent 
singularment les causes mar-
ginades. Nombrosa és la gent 
que recorda a mossèn com 

un home afable, simpàtic i 
molt proper.

SOBRETOT molts el tenim 
present com a un capellà vin-
culat a la defensa de la nostra 
llengua, sent especialment 
atractives les seves misses i 

homilies.

PER LA SEVA participació 
en activitats culturals per la 
llengua com el programa de 
“Ràdio Nova” , articles en 
premsa, entrevistes… se li 
concedí el guardó “Pentecos-

ta’93” (Castelló).
PERÒ UN DELS FETS més 
conegut a les comarques de 
l’Ebre va ser la lluita antinu-
clear del poble d’Ascó, quan 
va ser rector de la parròquia 
i regidor a l’Ajuntament amb 
l’estimat Carranza. Molts són 
els articles que s’han conti-
nuat redactant, i que avui no 
obliden aquells valors que 
van néixer a la Ribera d’Ebre 
i la Terra Alta.

COM TOT benicarlando, te-
nia gran devoció al Santíssim 
Crist de la Mar, participant al 

novenari i processó.
AMB MOLTA estima se’l 
recorda a Vinaròs, tenia un 
esperit d’esforç, de lluita, 
de cor net, del poble i per al 
poble; compromés amb tots 
els malalts de l’Hospital Co-
marcal els visitava cada dia, 
animava i recomfortava amb 
acudits i bons pensaments.

GRÀCIES, mossèn Miquel, 
sempre et recordarem! 

GUILLEM REDORAT 

I FAMÍLIA REDORAT

COM EN EL proverbi xinès, 
el llibre d’honors i distin-
cions de l’Ajuntament de 
Tortosa viu temps interes-
sants. Fa uns anys es va re-
tirar al dictador Francisco 
Franco el títol d’alcalde ho-
norari i perpetu i temps des-
prés es van retirar també els 
títols concedits a l’empresari 
i polític Joaquín Bau, que en 
vida va mantenir estretes i 
destacades relacions amb la 
dictadura franquista. I ara 
s’ha acordat en el darrer ple 
retirar també la Medalla d’Or 
de la Ciutat que es va conce-
dir l’any 1996 a Joan Carles 
I. Movem hi vam donar su-
port perquè era una mesura 
completament necessària, 
tenint en compte l’allau d’in-
formacions que han vinculat 
el rei emèrit amb cobraments 
de comissions i una fortuna 
opaca a l’estranger. La seua 
posterior fugida de l’estat es-
panyol encara ha donat més 
raons de pes per retirar-lo 
dels quadres d’honors muni-
cipals.

EN EL CAS de Tortosa, l’al-
caldessa Meritxell Roigé va 
córrer a sortir davant l’opi-
nió pública a fer la proposta 
de la retirada de la medalla, 
per a poder-se atribuir tot el 
mèrit de la mesura. Una cele-
ritat que contrasta de forma 
flagrant amb l’actitud que la 
senyora Roigé i els seus  van 
mantenir fa uns anys quan 

Movem Tortosa vam presen-
tar al ple una moció perquè 
fossin retirades dels espais 
públics les plaques d’inau-
guracions que encara es re-
ferien a l’ex president de la 
Generalitat Jordi Pujol com 
a Molt Honorable. Recordem 
que Pujol, com el rei emèrit, 
va resultar ser moltes co-
ses, però no pas honorable i 
exemplar. 

ÉS EVIDENT que cal ser 
ferms en la lluita contra la 
corrupció i l’ús del poder per 
a interessos personals. Són 
accions reprovables que em-
bruten la democràcia i torpe-
dinen la confiança de la ciuta-
dania en les institucions. Però 
en política ens trobem tot so-
vint amb evidents actes d’hi-
pocresia. Com la dels post-
convergents tortosins, que 
ara han corregut a proposar 
públicament la retirada de la 
Medalla d’Or a Joan Carles I, 
però que l’any 2016 van votar 
en contra de la retirada de les 
plaques de Pujol. En aquest 
darrer ple Movem vam con-
siderar que tant necessari era 
votar a favor de la retirada de 
la medalla al Borbó com tor-

nar a reclamar la retirada de 
les plaques de l’ex president 
català.  Però, coses de la vida, 
tampoc ara vam rebre el vot 
favorable dels postconver-
gents. De fet, es van abstenir 
en la votació per la retirada 
de les plaques del seu pare 
polític. Perquè, per molt que 
afirmin no tenir res a veure 
amb la Convergència del 3 
per cent, els que governen a 
Tortosa –ja sigui amb el nom 
de PDECAT o de Junts- són 
els hereus d’aquella dreta pu-
jolista que va governar durant 
anys el país com si fos el seu 
pati particular.

I JA QUE parlem d’hipocre-
sies, menció a banda mereix 
la del PSC, soci de govern dels 
postconvergents al govern 
tortosí. Per una banda van 
votar a favor de la retirada de 
les plaques dedicades a Jordi 
Pujol amb l’argument que no 
volien modificar el vot donat 
l’any 2016 a la moció que vam 
presentar des de Movem. És 
a dir, que més que per con-
vicció, aquest darrer ple els 
socialistes van votar a favor 
de la nostra proposta per no 
quedar en evidència. Gest 

completament estèril perquè 
una estona abans ja s’hi ha-
vien posat, en evidència, en 
no voler demanar la retirada 
de la Medalla d’Or de la Ciu-
tat al rei emèrit. I això que el 
senyor Enric Roig havia fet 
declaracions on deia apel·lar 
a l’esperit republicà del PSC 
per a poder mostrar-se segur 
que l’executiva local socialis-
ta no decidiria votar en con-
tra de la retirada. Però l’espe-
rit republicà del PSC sembla 
que està decaigut i va decidir 
quedar-se en l’abstenció. Una 
abstenció que demostra que 
el PSC tortosí s’està escorant 
cada cop més a la dreta. Són 
els efectes d’estar apuntalant 
un govern municipal dirigit 
per la dreta “més casposa de 
Catalunya”, en paraules del 
mateix Roig fins fa poc temps.

MALGRAT QUE en el plena-
ri es va arribar a qüestionar 
des d’algunes formacions po-
lítiques la necessitat o conve-
niència de fer net en el llistat 
de reconeixements oficials, 
la realitat és que cada vega-
da hi ha una major sensibi-
litat sobre la importància de 
retirar determinats honors 
concedits en temps pretèrits. 
Convençuts de la necessi-
tat d’eliminar els reconeixe-
ments que han esdevingut 
anacrònics, indeguts i inade-
quats amb el pas del temps, 
Movem Tortosa vam demanar 
al ple la creació d’una comis-

sió específica on els repre-
sentants de la ciutadania, els 
tècnics municipals i experts 
revisem els honors concedits 
per l’Ajuntament de Tortosa 
en els temps contemporanis 
per no haver d’estar periòdi-
cament retirant distincions a 
cop d’actualitat. D’exemples 
que per higiene democràtica 
i memòria històrica s’haurien 
de retirar en tenim uns quants 
a Tortosa: des del nomena-
ment del dictador Primo de 
Rivera com a Fill Adoptiu de 
Tortosa l’any 1927, passant 
pel del falangista Francisco 
Labadie Otermin l’any 1950 o 
el del general Emilio Barrera, 
que anys després de rebre el 
reconeixement de la nostra 
ciutat va prendre partit pels 
franquistes en el Cop d’Estat i 
posterior Guerra Civil Espan-
yola.

LA NOSTRA proposta de 
creació de la comissió, però, 
va rebre com a resposta un 
sorollós silenci del govern so-
ciovergent tortosí. Això sí, no 
pateixin, que si quan vam fer 
la proposta estaven escol-
tant-nos i els va agradar la pe-
tició, potser d’aquí a uns me-
sos crearan la comissió 
d’estudi i revisió i es penjaran 
la medalla de la idea. Les me-
dalles són així. Per a alguns, 
només són boniques i desitja-
bles quan el coll on s’han de 
penjar és el seu o el d’algú que 
els convé.  

JORDI JORDAN

PORTAVEU DE MOVEM TORTOSA
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Tortosa diu Sí a la Cultura
FA UNS DIES, el món de la 
cultura a les Terres de l’Ebre 
va aixecar la veu reivindicant la 
seua presència en les nostres ce-
lebracions populars, arran de la 
suspensió de concerts i actes als 
nostres pobles i ciutats.  El clam 
és just i necessari, ja que estem 
davant d’un sector, el de la cultu-
ra, que representa un important 
actiu des de l’àmbit de difusió i 
sobretot econòmic i d’ocupació 
per a molts professionals del 
món cultural ebrencs.

PERÒ A TORTOSA, i ho dic 
amb molta satisfacció i orgull, 
les coses no han anat així, Torto-
sa ha dit SÍ a la Cultura. L’Ajun-
tament de Tortosa ha apostat, i 
molt fort, per la cultura com una 
eina de dinamització econòmi-
ca de la nostra ciutat durant els 
darrers mesos, amb “Tortosa 
Viu l’Estiu!”.  

LA TRIPLE crisi del coronavi-
rus, sanitària, econòmica i so-
cial, ens ha obligat a canviar els 
nostres hàbits i a prendre mesu-
res i canvis que fins ara no ens 
havíem plantejat mai. Aquesta 
pandèmia ens ha afectat a totes 
i tots, però en especial mesura 
als més desfavorits de la nostra 
societat, al sector comercial i de 
la restauració i al cultural. 

EL CONFINAMENT, les 
mesures de seguretat i distan-
ciament i els nous rebrots han 
evidenciat una caiguda de l’acti-
vitat econòmica, i han obligat a 
suspendre gairebé totes les ac-
tivitats lúdiques i culturals, i les 
festes dels nostres barris i po-

bles, previstes per a l’estiu. No-
saltres, sent conscients d’aques-
ta circumstància i actuant amb 
responsabilitat, des del govern 
municipal i les regidories de Co-
merç, Turisme, Festes, Turisme 
i Cultura, vam pensar que Tor-
tosa, d’alguna manera, havia de 
viure l’estiu, per atreure turisme 
interior, i fer una oferta lúdica i 
festiva a la ciutadania. 

I AIXÍ ho hem fet. La col·la-
boració entre les regidories ha 
donat lloc al programa “Tortosa 
Viu l’Estiu”, que ha incorporat 
tota una sèrie d’activitats lúdi-
ques i culturals que han permès 
poder viure aquest estiu d’una 
altra manera: amb cultura i de 
manera segura. Al llarg dels 
mesos de juliol i agost, els flai-
res de la Festa del Renaixement 
que ens han transportat al segle 
XVI, el cinema a la fresca, una 
Mostra de Jazz adaptada a les 
circumstàncies i tot un seguit 
d’activitats musicals, teatrals, 
de màgia, tallers, concerts, ex-
posicions, performances, visi-
tes guiades, cinema…. ens han 
acompanyat i ens han fet viure 
l’estiu.

AQUESTA campanya va néixer 
amb un triple objectiu, que pen-
so que hem aconseguit i n’es-

tem molt satisfets. D’una banda 
hem aportat una oferta lúdica 
i festiva per a la gent de Tor-
tosa i per reactivar el comerç i 
l’hostaleria locals; d’altra banda, 
aquesta oferta porta visitants 
contribuint també a la reactiva-
ció econòmica. I, en tercer lloc, 
estem donant una oportunitat 
al món cultural local per poder 
dur a terme les seves activitats 
a la nostra ciutat, contribuint 
així també a evitar l’aturada del 
món cultural, que s’ha vist molt 
afectat per la suspensió de fes-
tes, festivals i programacions 
estables.

I EN AQUEST sentit, l’aposta 
ha estat per oferir els espais als 
artistes de les Terres de l’Ebre 
prioritàriament i als joves ta-
lents del nostre territori. I així 
s’ha exemplificat en la Mostra 
de Jazz, que ha superat el repte 
de plantejar un nou format de 
canvi de dates i canvi d’ubicació 
dels concerts centrals. També 
amb la incorporació d’activitats 
d’arts plàstiques i de fotografia 
i d’exposicions, sense dubte ha 
convertit Tortosa en la capital 
del Jazz del nostre país.

AIXÍ MATEIX, el fet d’haver 
replantejat totes aquestes ac-
tivitats, buscant les màximes 

garanties pel que fa a distan-
ciament i mesures de seguretat, 
ens ha fet descobrir espais que 
ens ofereixen noves possibili-
tats de cara al futur. Exemples 
rellevants, com el Museu de 
Tortosa amb el potencial de l’es-
tructura de l’antic escorxador 
i el seu entorn per espectacles 
i activitats de petit i mitjà for-
mat, en un entorn magnífic com 
és aquest edifici modernista; o 
hem confirmat les possibilitats 
de la plaça de l’Absis de la Ca-
tedral com a perfecte escenari 
tant per acústica com per ubi-
cació, espais del nostre centre 
històric amb la voluntat de re-
impulsalr-lo,  o noves implanta-
cions en el Parc Municipal, ens 
fa replantejar de nou com crec 
que ha de ser la cultura a Torto-
sa a partir d’ara i ens ofereix la 
possibilitat de seguir treballant 
en aquesta direcció.

CREC QUE Tortosa ha viscut 
l’estiu intensament i que les ac-
tivitats programades han estat 
tot un èxit, tal com demostra el 
fet que gairebé la totalitat han 
esgotat les reserves d’entrada. 
Per tant, estic convençut de que 
estem davant d’una aposta molt 
encertada i que hem aconseguit 
aquest triple objectiu proposat, 
a més d’oferir espais segurs de 
lleure a la nostra gent jove, que 
tant ens fa falta a Tortosa i una 
oferta diversificada per posar en 
valor el gran talent que tenim a 
Tortosa i les Terres de l’Ebre.

ASPECTES claus per a la reac-
tivació econòmica que tanta fal-
ta ens fa i entenc que estem tre-

ballant en la direcció correcta. 
Un cop tancada la programació 
amb la participació en el certa-
men Eufònic, com cada any a 
finals d’agost, vam “viure la Cin-
ta” d’una manera especial i hau-
rem de veure com evoluciona la 
situació i replantejar-nos com 
abordem la tardor. Ja ho hem 
fet amb el festival A Cel Obert, 
que aquesta edició únicament 
comptarà amb una intervenció 
efímera a l’espai de la plaça dels 
Dolors i una exposició retros-
pectiva al Museu de Tortosa, i 
ho haurem de continuar fent 
mentre duri aquesta situació. 

TORTOSA DIU SÍ a la Cultura 
i ho continuarà fent, des de la 
Regidoria de Cultura continua-
rem treballant per la ciutat i pel 
món de la cultura i especialment 
de cara al 2021 en què Tortosa 
serà Capital de la Cultura Cata-
lana, aquesta és la nostra aposta, 
i així ho estem fent. Per primera 
vegada l’Ajuntament de Tortosa 
ha creat una línia de subven-
cions adreçades a entitats cultu-
rals, particulars o grups, perquè 
puguen destinar els recursos a 
les seues actuacions i produc-
cions. Per tant, l’aposta per la 
cultura segura és clara i així ha 
de ser, perquè apostar per la cul-
tura suposa un gran impuls so-
cial i democràtic i, com hem vist 
aquest estiu, a Tortosa hem 
aconseguit crear un nucli urba-
nístic cultural atractiu, el qual 
dóna lloc a la creació d’un nou 
turisme, més urbà i respectuós 
que ens beneficia a totes i tots i, 
especialment, a la nostra ciutat. 
Sobretot #CulturaSegura! 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDESSA 

I REGIDOR D’URBANISME, 

CULTURA I FIRES DE TORTOSA

 OPINIÓ 

La dignitat de la vellesa
HA MORT Pepita Grego, aca-
bant de complir els 100 anys, 
la passada setmana. Em deia 
sovint: ”vols dir que no arri-
baré als 100, Mª Cinta?”

TENIA EL CAP tan clar que 
et donava goig sentir-la al fe-
licitar-la per telèfon perquè la 
pandèmia no ens aconsellava 
sortir de casa. Em deia, “grà-
cies a Déu ja he complert el 
desig, ja em puc morir”.

TENÍEM PENDENT tornar 
a veure la pel·lícula sobre la 
guerra que a ella li feia tanta 
il·lusió. En realitat a mi em 
semblava la protagonista per-

què era la més gran i perquè 
tenia una personalitat tan dig-
na, tan de saber estar… Amb 
la rialla a la boca, el cap clar i 
l’expressió oberta i carinyosa.

M’HAVIEN encarregat els 
periodistes que portaven el 
projecte que els busqués gent 
gran que hagués viscut la gue-
rra i volguessin explicar-la. Va 
ser Pepita la primera que se’m 

va ocórrer i en explicar-li l’ob-
jectiu em va dir tota somrient 
com sempre: “Xica, sí que 
me’n recordo, i tant!”. Així 
va ser com la vam veure a la 
pel·lícula, explicant les seves 
escenes personals, retingudes 
tota la vida per esgarrifoses.

EN PARLAR de Pepita, no 
puc oblidar Mª Cinta San-
martín. Una amiga meua de 

102 anys, veïna de Pepita. 
No va poder ser testimo-
ni de la guerra ara perquè 
ja començava a perdre la 
memòria; tot i això, un dia, 
passant jo pel seu costat em 
va dir: “Xica, que no em dius 
res?”. Una expressió d’aques-
tes tortosines que tenen el 
seu encant.

A LES DOS BONES torto-
sines amigues, donar-vos les 
gràcies perquè ens heu re-
galat, junt amb el vostre tes-
timoni de vida, una colla de 
fills i néts que us estimaven 
molt a vatros i a Tortosa. Ens 
retrobarem, veritat?

UN RECORD profund a tots 
els companys, testimonis de 
la guerra reflectits a la pel·lí-
cula “A les fosques”. Va ser 
molt bonic veure-la explicar 
personalment per persones 
que l’havien viscut en dife-
rents circumstàncies i coinci-
dint en l’essencial: que no es 
pot repetir.

CALDRIA escoltar més i més 
la gent de la nostra generació.

DESCANSEN en pau els que 
ens han deixat i manteniu-vos 
en peu com a testimonis de 
fermesa els que encara estem 
aquí! 

MARIA CINTA LLASAT
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     OPINIÓ

El nostre territori és massa petit
COM DEIA Josep Tarrade-
llas, “el nostre país és massa 
petit perquè es menyspreï 
cap dels seus fills, i prou gran 
perquè hi capiguem tots”, i 
vés per on, que una reflexió 
tan fàcil d’entendre, de pura 
lògica, que el govern de la Ge-
neralitat no ho té en compte 
o no sap ben bé el que signifi-
ca, i com diu una persona que 
aprecio, “no sé si m’explico”.

ES VEU que les paraules 
agafen un significat diferent 
depenent de l’indret on es 
pronuncien. Aquí a les Te-
rres de l’Ebre ens les hauríem 
d’agafar al peu de la lletra i 
anar tots a una, en la mesura 
en què volem que els altres, 
els que tenen el poder polític 
també ho facin; perquè si no, 
aquí diem una cosa i a Barce-
lona, al Parlament i al Palau 
de la Generalitat,  n’interpre-
ten una altra.

NO PRETENC fer cap re-
tret en concret,  però  el que 
no podem permetre és que 
aquest fet el normalitzem, 
fins i tot l’interioritzem. 
Això sí que no, aquí no tot si 
val. Com que aquí els polítics 
defensen el que realment vol  
la gent, si a Barcelona en fan 
una de totalment diferent, 
no en tenen la culpa. Doncs 
no, i tant que s’han d’assumir 
responsabilitats per part dels 
que ens representen i també  
la ciutadania n’hem d’assu-
mir cada cop que hi ha elec-
cions. Tenim  a les mans de 
tots els ebrencs i ebrenques 
la possibilitat de canviar-ho. 

Tard o d’hora les tindrem 
a Catalunya, aquestes elec-
cions al Parlament, massa 
tard per a les Terres de l’Ebre 
i massa d’hora es veu  pels 
interessos particulars dels 
quals tenen la possibilitat de 
convocar-les.

HEM PERDUT moltes co-
ses, massa oportunitats de 
tenir els mateixos drets que 
tenen a  la resta de Catalunya. 
Per cert, acabem de perdre’n 
un altre, el de tenir com a tot 
arreu l’Autoritat Territorial 
de Mobilitat per gestionar 
i  coordinar el sistema de 
transport públic de viatgers. 

Un instrument de participa-
ció en la presa de decisions 
tan reclamat  pels  agents i 
entitats socials i pels polí-
tics del territori  sense cap 
mena de distinció. Però quan 
arriba l’hora d’aprovar-se al 
Parlament, vés per on que els 
grups parlamentaris que do-
nen suport al govern diuen 
que ara no, que aquí la frase 
de Tarradellas no té cap sig-
nificat. I mira, si aquí no tin-
guéssim parlamentaris del 
territori de Juntsxcat i ERC, 
que donen suport al govern 
seria lamentable, però com 
que no és el cas, ara ja és 
d’escàndol.

PER A QUÈ tant de paperot 
quan hi ha manifestacions que 
fins i tot inviten als de Bar-
celona a sumar-s’hi, si quan 
arriba el moment s’arronsen? 
I així tantes altres: diria el 
mateix de Salut, d’Educació,  

Infraestructures.... ara ja ens 
anuncien que Interior tan-
carà la secció de Trànsit de 
Mora d’Ebre, el que serà un 
greuge per la seguretat viaria, 
perquè augmentarà el temps 
de resposta, i amb ella aniran 
la resta de les Terres de l’Ebre 
a excepció de la de Tortosa. 

DONCS JO em rebel·lo i dic 
que anem tots a una i que 
arribem a acords al territori, 
per defensem-lo entre tots. I 
els parlamentaris que facin 
allò que tant els hi agrada, 
una proposta de resolució.  
Una proposta de resolució 
conjunta de totes i tots els di-
putats ebrencs,  que posi de 
manifest totes les mancances 
que tenim, que no són po-
ques, i que volem d’una vega-
da per totes que es resolguin i 
“no es menyspreï cap dels 
fills”, perquè nosaltres també 
som part de Catalunya. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA 

I MÓN RURAL 

DEL PSC TERRES DE L’EBRE

La sensibilització política 
enfront de l’abandonament animal
CATALUNYA  és una de les 
comunitats autònomes on 
es produeixen més abando-
naments d’animals de com-
panyia. Segons les dades de 
l’últim estudi realitzat per 
la Fundació Affinity, més de 
138.000 gossos i gats a Cata-
lunya es van recollir per asso-
ciacions, refugis i protectores 
el 2018. 

NOMÉS cal mirar al nos-
tre voltant per veure aques-
ta realitat, dia enrere dia, 
gossos i gats (animals de 
família), són abandonats al 
nostre territori, lligats a la 
porta d’alguna protectora, 
o simplement obrint la por-
ta del cotxe i fer-los baixar; 
fins i tot, dintre d’una bossa 
llençada a qualsevol conte-
nidor de brossa. Sí, de bros-
sa, perquè segons per qui, 
aquests animalets que, ni tan 
sols han obert els ulls encara, 
els consideren brossa.

AQUESTA dura realitat se la 
troben cada dia les associa-
cions i protectores del nos-
tre territori, que no en tenen 

prou amb la lluita constant 
d’atendre trucades cada dia i 
sortir com un llamp a buscar 
gossets atropellats, abando-
nats, gatets arrossegant-se 
per terra amb greus infec-
cions als ulls, o recollint ur-
gentment aquella bossa amb 
una cadellada llençada al 
contenidor. 

LA SEVA LLUITA va molt 
més enllà de tota aquesta fei-
na. Per una part, l’intent ines-
gotable de conscienciar la 
ciutadania en xipar i esterilit-
zar el seu animal de compan-
yia, promoure l’adopció per 
aconseguir una vida millor als 
animals recollits. I per l’altra, 
lluitar amb la insensibilitat 
política, la dels governants 
de molts pobles que miren 

cap a un altre costat perquè 
pensen que això no va amb 
ells, que aquesta gent ja els hi 
fan la feina i els hi treuen les 
castanyes del foc. I us puc as-
segurar, que aquesta lluita és 
la més esgotadora i frustrant 
que hi ha. 

SEGONS el Decret Legisla-
tiu 2/2008, de 15 d’abril, pel 
qual s’aprova el Text refós 
de la Llei de protecció dels 
Animals, “correspon als ajun-
taments de recollir i contro-
lar els animals abandonats, 
perduts o ensalvatgits i de 
controlar els animals salvat-
ges urbans” (Art. 16.1). Doncs 
bé, sembla que aquest article 
a molts dels municipis de les 
nostres terres ha passat de 
llarg i sense fer soroll. Quants 

ajuntaments compleixen amb 
la seva obligació? Crec que ni 
comptats amb els dits d’una 
mà. I per aquells governants 
que en fan cas omís, sàpiguen 
que tenen tota la responsabi-
litat i salvaguarda del benes-
tar dels seus animals.

AQUESTA responsabilitat 
va també per aquells ajunta-
ments que no disposin de re-
cursos propis, i en aquest cas, 
tenen l’obligació de formalit-
zar un conveni amb alguna de 
les associacions o protectores 
que tenim a la zona per tal de 
recollir els animals abando-
nats del seu municipi i con-
trolar les colònies de gats de 
carrer. I quina és la realitat? 
Que molts ajuntaments no 
tenen, i ni tan sols es preo-
cupen en tenir, cap mena de 
conveni. El que provoca que 
les associacions i protecto-
res no tinguin prou recursos 
per tenir cura de tanta quan-
titat d’animals abandonats. 
Però desinteressadament 
igualment es veuen abocats 
a fer-ho, recollint i contro-
lant aquests animals, alimen-

tant-los, xipant-los i esterilit-
zant-los amb diners de la seva 
butxaca, o traient-los d’allí on 
sigui, amb parades de venda, 
campanyes de demanda de 
pinso i amb donatius de ciu-
tadans sensibles amb el be-
nestar animal que els hi fan 
arribar. Perquè, a diferència 
dels que tenen la responsa-
bilitat política, són incapaços 
de mirar cap a un altre costat. 

EL BENESTAR animal s’ha 
d’abordar amb urgència, per 
responsabilitat política i pel 
respecte que els animals es 
mereixen. És necessària una 
solució des de l’àmbit polític, 
que és qui té l’obligació i els 
recursos per poder-ho acon-
seguir. Malauradament, com 
sempre, no compleixen amb 
les seves obligacions ni desti-
nen els recursos suficients en 
polítiques de benestar ani-
mal, abandonant a entitats 
socials que treballen de forma 
desinteressada per la seva 
protecció i que actualment es 
troben asfixiades econòmica-
ment per la manca de suport 
municipal.  

ÀNGELS CALLEJA

SECRETÀRIA DE 

BENESTAR ANIMAL 

DEL PSC 

DE LES TERRES DE L’EBRE
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Tres crisis, i un funeral?
DIUEN els analistes que el 
Regne d’Espanya travessa tres 
crisis de gran calat. La més evi-
dent és la crisi sanitària, que té 
un caràcter de pandèmia glo-
bal però que a l’estat espan-
yol s’expressa amb una major 
virulència degut a causes que 
encara no es coneixen del tot. 
I, com sempre, qui no té un 
projecte per donar resposta 
concreta a un problema tira de 
retòrica i clama per la unitat 
d’Espanya. Unitat que, per no 
variar, significa recentralitza-
ció. Veus fins i tot progressis-
tes, algunes gens sospitoses de 
fer-li el joc al famós deep-sta-
te, clamen per un comanda-
ment únic de la pandèmia que 
eviti estratègies diferents a 
cada autonomia. Això sí, unitat 
a nivell estatal, clar. Demanar 
comandament únic i coordi-
nació europea, no. Això no se 
li acudeix ni a progressistes ni 
a conservadors. El bé suprem a 
salvaguardar, com sempre, no 
és la salut. És Espanya.

I ÉS QUE està clar que ni pro-
gressistes ni conservadors volen 
entendre en què consisteix un 
sistema autonòmic. Autonomia 
vol dir això. Cada govern ges-
tiona les seves competències 
com millor li sembla. O com 
pot, atesa la mania persecutòria 
que alguns jutges han desenvo-
lupat contra les competències 
autonòmiques, erigint-se en 
experts sanitaris i en prenedors 
de decisions polítiques per a les 
que ningú els ha votat. Potser 
haurem de començar a plan-
tejar l’elecció via sufragi dels 
membres de la judicatura, com 
fan altres democràcies. Com a 
mínim que responguin de les 
seves decisions. Ara ja està vist 
que no responen davant de res, 

ni tan sols quan els tribunals 
internacionals els esmenen la 
plana. 

LA SEGONA gran crisi de la 
qual parlen els analistes és la 
crisi territorial. Ara ha quedat 
momentàniament eclipsada per 
l’anterior. Però tothom és cons-
cient que, quan ens despertem, 
el dinosaure continuarà allà. 
Ben viu i cuejant. Fora bo que 
els partits independentistes 
aprofitessin aquest temps per 
recompondre l’estratègia con-
junta. Tot i que, de moment, no 
sembla que aquesta sigui la línia 
de treball predominant.  

I LA TERCERA gran crisi, que 
és la que s’espera que sigui la 

més dura, és l’econòmica. Mol-
tes persones ja l’estan notant 
amb tota la cruesa, situació que 
encara anirà a més. Primer, els 
experts econòmics parlaven 
amb total seguretat d’una recu-
peració en ve baixa. Després, els 
mateixos experts, van començar 
a parlar de que potser seria una 
recuperació en forma d’u. I ara, 
aquests experts s’han quedat 
sense lletres a l’abecedari per 
explicar allò que no saben ni 
com ni quan s’acabarà.

AMB AQUEST trist panorama 
per endavant, els analistes te-
nen clar que hi ha un risc elevat 
de que el Regne d’Espanya pa-
teixi canvis constitucionals. 
Una transformació de con-
seqüències poc previsibles, 
però la primera gran víctima de 
la qual serà la forma de monar-
quia parlamentària. I és en 
aquest punt on el PSOE se la 
juga més que mai. Un partit que 
va aparcar el seu republicanis-
me durant la transició i que ara 

li passa allò de què no recordes 
on vas aparcar i ja no saps on 
tens el cotxe. El republicanisme 
del PSOE s’ha acabat d’esvair 
amb els darrers moviments de 
descarada ceguesa voluntària 
davant de les males pràctiques 
de la família reial. No oblideu 
que es tracta d’un negoci fami-
liar, per més que ens vulguin fer 
creure el contrari. Si el canvi 
constitucional es produeix, el 
PSOE ho tindrà complicat per 
continuar sent un dels pilars del 
nou sistema. Potser per això al-
guns consideren tan important 
atacar Unidas Podemos per evi-
tar que hi hagi alternatives al 
règim del 78. Llàstima que Uni-
das Podemos no ho hagi fet mi-
llor, perquè si elles cauen, la 
possibilitat de canvi també 
caurà. Les misèries dels partits 
polítics esdevenen la debilitat 
dels grans projectes que un país 
necessita impulsar en moments 
crucials, quan ja no es poden 
empènyer els anys a base de 
passar els dies.  

JOSEP FRANCESC 

MORAGREGA FONT

 OPINIÓ 
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El govern de Tortosa impul-
sarà la “reforma integral” de 
l’actual Teatre Auditori Felip 
Pedrell. Un cop que a l’inici 
del mandat l’oposició va blo-
quejar dos vegades el projec-
te d’ampliació, el govern en 
minoria de Meritxell Roigé 
preveu ara fer altres obres 
per adaptar el teatre auditori 
a les necessitats actuals. Així 
va avançar-ho l’alcaldessa du-
rant una entrevista a Canal 21 
Ebre, tot destacant l’aposta 
del govern municipal pel món 
de la cultura a les portes de la 
celebració de la Capital de la 
Cultura Catalana el 2021. Se-
gons Roigé, es volen eliminar 
les barreres arquitectòniques i 
millorar les pendents. 
“Volem engegar una reforma 
integral del que és l’auditori 
actual”, va anunciar. “Creiem 
que hem de tindre un equi-
pament adaptat al segle XXI i 
sobretot al que ens ve, que és 
la Capital de la Cultura Cata-
lana”, va remarcar l’alcaldes-
sa. Roigé també va dir que ara 
per ara descarta portar de nou 
al ple l’ampliació de l’auditori, 
si abans no hi ha un canvi d’ac-
titud per part de l’oposició. 
Però també va deixar clar que 
no voldria renunciar al pro-
jecte d’una tercera sala que és 
molt necessària per al món de 
la cultura, però també per al-
tres àmbits com el sector dels 
congressos, així com per a les 
escoles i instituts.
D’altra banda, Roigé també 
va descartar de moment l’en-
derroc dels antics magatzems 
de l’estació, però va anunciar 
que en breu reactivaran les 
converses per a la recuperació 

dels antics terrenys de Renfe. 
A més, l’alcaldessa va confir-
mar la represa de les obres de 
la nova plaça de la Catedral, i 
que el termini d’execució és de 
sis mesos. “Ara ens passaran 
tot el calendari ajustat i con-
cret”, va relatar Roigé, “però 
tenen un termini d’execució 
de sis mesos i és el temps amb 
què han de poder executar 
aquestes obres”.

Plaça de l’Ajuntament
En este punt, Roigé va voler 
respondre les demandes de 
Movem i ERC-Tortosa Sí so-
bre el finançament de la refor-
ma integral de la plaça de 
l’Ajuntament. L’alcaldessa va 
recordat que el projecte ja ha 
passat pel ple, on va apro-
var-se la plurianualitat, i que 
confien en una subvenció de la 
Diputació per finançar les 
obres. “Reclamen més infor-
mació d’una cosa que ha anat 
al ple de l’Ajuntament, i ells 
mateixos han tingut a disposi-
ció tot l’expedient”, va expli-
car. “L’Ajuntament té el fi-
nançament suficient per tirar 
el projecte endavant, però a 
més hem demanat una sub-
venció a la Diputació, a partir 
del PAM. Esta obra s’ha licitat 
i està pendent d’adjudicar-se. 
Fins i tot ha acabat el termini 
de presentació d’ofertes, per-
què va anar al ple i es va per-
metre una operació de plu-
rianualitat. És a dir, comencen 
les obres enguany i continuen 
al llarg de l’any que ve. “El fi-
nançament el coneixen, el sa-
ben i a més a més el tenim”, va 
concloure Roigé. 

EL NOU PORTAVEU de la CUP Torto-
sa, Sergi Arnau, ha reiterat que l’acaba-
ment de les obres de la nova plaça de la 
Catedral no hauria de ser una prioritat 
per a l’Ajuntament Arnau ha posa per 
davant la necessitat d’atendre la situa-
ció d’emergència sanitària pel corona-
virus, així com les seues conseqüències 

sobre els serveis socials, l’habitatge o 
l’economia del municipi. El nou portaveu 
dels cuparies considera que les obres de 
la plaça de la nova plaça de la Catedral, 
que es reprendran en pocs dies un cop 
adjudicades de nou a la constructora 
Acsa, “no eren ara una prioritat”, i que 
podrien acabar-se el 2021.   G.M.

‘Les obres no eren ara una prioritat’

URBANISME

Un auditori per al segle XXI
 El govern de Tortosa preveu la reforma integral 

del Felip Pedrell, un cop bloquejada l’ampliació
 La intenció és que les obres estiguen a punt 

per a la Capital de la Cultura Catalana 2021

Una imatge d’arxiu d’un acte al Teatre Auditori Felip Pedrell. //  CEDIDA.

Gustau Moreno
TORTOSA

Movem reclama la comissió de grans obres
El portaveu de Movem Tortosa, Jordi Jor-
dan, ha denunciat que l’Ajuntament enca-
ra no ha creat una comissió específica per 
garantir la màxima transparència en les 
grans obres municipals. Jordan ha recla-
mat esta comissió després que s’haja anun-
ciat la represa de les obres de la nova plaça 
de la Catedral, aturades des de la tardor de 
l’any passat. Jordan ha tornat a lamentar 
el retard i el sobrecost de les obres, que ha-
vien d’estar acabades fa més d’un any.
“La veritat és que no sabem quan co-
mençaran, però estem davant d’un nou 
nyap urbanístic que, a més, ha donat una 
molt mala imatge este estiu, que hem tin-
gut més turistes que mai amb el turisme 
de proximitat”, va explicar Jordan du-
rant una entrevista a Canal 21 Ebre. “Ara 
el que reclamem és que es tire endavant 
el més ràpid possible, i que el malson que 
representa esta obra per una mala gestió 
puga estar enllestida d’una vegada per 
totes. A hores d’ara, s’està arribant mala-
ment i amb un sobrecost considerable, tot 
i que només s’ha executat un 25 o 30% de 

l’obra”, va dir el portaveu de Movem.
Al ple del juliol, amb el vot en contra del 
govern de Junts i el PSC, es va aprovar una 
comissió per debatre i acordar els projec-
tes amb un pressupost de més de mig mi-
lió d’euros, en què tots els grups havien de 
tenir informació detallada sobre les obres 
i el seu control pressupostari. En este sen-
tit, Jordan també ha demanat més infor-
mació sobre el finançament de la reforma 
integral de la plaça de l’Ajuntament. “Pen-
sem que és necessari crear més zones de 
vianants a la ciutat. Però el projecte s’ha 
d’analitzar en profunditat, i sobretot ana-
litzar d’on sortiran tots els recursos per 
tirar-lo endavant, perquè estem parlant 
d’una obra econòmicament important”, 
va afegir-hi Jordan, que va recordar els so-
brecostos d’algunes obres anteriors.
En este sentit, quant a la creació de la co-
missió de grans obres que reclama Mo-
vem, l’alcaldessa va recordar-li a Jordan 
que els grups municipals ja tenen tota la 
informació sobre totes les obres a la co-
missió informativa d’Urbanisme.  

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Octubre 2020 // 15cop d’ull

  MUNICIPIS

Faura posa en quarantena la plaça 
 ERC-Tortosa Sí condiciona al finançament el 

llum verd a les obres de la plaça de l’Ajuntament
 Els republicans proposen canviar el nom de la 

plaça d’Espanya, d’Alfons XII i Jardins del Príncep

El portaveu d’ERC-Tortosa Sí, 
Xavier Faura, va condicionar 
l’aprovació de les obres de la 
plaça de l’Ajuntament al fet 
que puguen arribar recursos 
d’altres administracions per 
tirar endavant el projecte. El 
republicà va advertir que el 
govern en minoria de Junts i 
el PSC no hauria d’entendre 
que l’aprovació del projecte 
implica el llum verd dels re-
publicans a l’inici de les obres. 
“Que s’hagi aprovat la redac-
ció del projecte no implica 
necessàriament que aprovem 
l’execució de les obres”, va 
insistir Faura. “Potser l’equip 
de govern no ho entèn així, 
però això ho entèn tothom”, 
va remarcar, abans d’afegir-hi: 

“Hem de veure d’on surten els 
diners”. Durant una entrevista 
a Canal 21 Ebre, Faura va as-
senyalar que, abans de donar 
suport a l’inici de les obres, 
ERC vol veure d’on arriben els 
diners per finançar el projec-
te, que podria costar uns dos 
milions d’euros. “Si arriben 
d’ajuts i subvencions externes, 
endavant. Si això ha de supo-
sar una despesa de més de dos 
milions d’euros, a costelles 
d’altres inversions imprescin-
dibles per a la ciutat, si no hi 
ha recursos externs potser ens 
plantejarem donar-li cobertu-
ra al govern”, va dir. “Si els di-
ners arriben majoritàriament 
de fora de Tortosa, res a dir. 
Si ha de ser amb endeutament 
propi, haurem d’estudiar-ho”, 
va valorar Faura.
El portaveu republicà també 
va retreure al govern muni-

cipal que s’estiga referint al 
projecte com la reforma de la 
plaça de l’Ajuntament, quan el 
nom oficial és plaça d’Espan-
ya. De fet, Faura va tornar a re-
clamar el canvi del nomenclà-
tor. “Natros proposem plaça 
de l’Ajuntament, que és com la 
coneix tothom”, va recordar.
Per altres motius, com són la 
fugida del rei emèrit i els ne-
gocis irregulars de membres 
de la família reial espanyola, 
Esquerra-Tortosa Sí també vo-
lia canviar el nom a la plaça 
d’Alfons XII i dels Jardins del 
Príncep. “No estem dient 
‘mori el Borbó’. Es tracta de 
mostrar el rebuig a l’actuació 
tan reprovable d’aquesta famí-
lia, del seu patriarca però tam-
bé del fill que li permet”, va 
apuntar. Però el ple va rebut-
jar la moció d’ERC amb els 
vots de Junts, PSC i Cs. 

Gustau Moreno
TORTOSA

Un moment d’entrevista a Xavier Faura. // C21.

URBANISME

L’Ajuntament de Tortosa revo-
carà definitivament la medalla 
d’or de la ciutat al rei emèrit 
Joan Carles I, arran de la seva 
fugida per la difusió d’alguns 
dels escàndols de corrupció 
que ha protagonitzat. La deci-
sió va comptar amb el vot fa-
vorable de disset dels 21 regi-
dors de la corporació. Només 
Ciutadans va votar-hi en con-
tra, mentre que el PSC es va 

abstenir. El portaveu socialista 
i primer tinent d’alcalde, En-
ric Roig, va dir que és compa-
tible defensar la monarquia 
parlamentària espanyola des 
dels valors republicans. Per la 
seua banda, el portaveu de 
Ciutadans, Miquel Albacar, va 
demanar centrar-se en “qües-
tions que afectin directament 
al municipi” i en “polítiques 
útils”. Per la seua banda, el 
portaveu de Movem, Jordi 
Jordan, va instar el govern 
municipal a actuar de forma 
decidida per revisar els ho-

nors i distincions concedits 
pel consistori, tot creant una 
comissió al respecte.  Final-
ment, el nou regidor de la 
CUP, Sergi Arnau, va instar el 
consistori a a “no esperar ca-
sos de corrupció” per procedir 
a la retirada imminent de la 
simbologia franquista de la 
ciutat, en referència al monu-
ment de la Batalla de l’Ebre. 

Tortosa revoca la medalla d’or a Joan Carles I
Cinta Bonet
TORTOSA

Els reis Joan Carles i Sofia al balcó de l’Ajuntament.// CEDIDA.

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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L’Ajuntament d’Amposta ha 
acordat adherir-se a l’Agenda 
2030, per aplicar de manera 
transversal un total de 17 ob-
jectius pel desenvolupament 
sostenible. En molts casos, són 
objectius que el govern d’Es-
querra d’Amposta ja s’havia 
fixat en els darrers cinc anys. 
En este sentit, l’alcalde Adam 
Tomàs va refermar el compro-
mís de l’Ajuntament per con-
tribuir a fer del món un lloc 

més digne i amb més igualtat 
d’oportunitats. A més, va re-
cordar que l’edifici de l’antic 
sindicat serà la seu d’un nou 
espai pel desenvolupament 
econòmic i social.
De fet, durant la seua compa-
reixença, Tomàs també va po-
sar  com a exemple el projecte 
per a la implantació de llums 
led a l’enllumenat públic, que 
l’Ajuntament d’Amposta va co-
mençar a implantar fa quatre 
anys, o els ajuts per a la com-
pra de vehicles elèctrics, entre 
d’altres. De fet, l’alcalde va 
anunciar la redacció d’una 

nova ordenança per premiar 
el reciclatge. Tomàs també va 
remarcar que Amposta és el 
primer municipi de les Terres 
de l’Ebre que s’acull als objec-
tius de l’Agenda 2030. Finla-
ment, va dir que Amposta sig-
narà el seu compromís amb el 
consell assessor de la Genera-
litat que treballa per la im-
plantació de l’Agenda 2030. 

El ple de l’Ajuntament de Del-
tebre va aprovar el 16 de se-
tembre el reglament d’habitat-
ges desocupats per fomentar 
l’accés al mercat de lloguer. 
La tinent d’alcaldia de #Delte-
breEficient, Elisabeth Tomàs, 
va detallar que al municipi hi 
ha al voltant de 700 habitatges 
desocupats.  Segons va dir, és 
una mesura destinada als grans 
tenidors, i per a facilitar la in-
corporació d’aquests immobles 
al mercat de lloguer es cobrarà 
un IBI recàrrec del 50%. 
Un dels altres punts que va 
aprovar-se va ser l’ampliació de 
les bases de l’EuroDelta, per tal 
de donada cabuda al màxim de 

famílies del municipi. Així, per 
poder accedir a l’EuroDelta, es 
multiplicarà la renda de sufi-
ciència de Catalunya per 2, per 

tal que així més persones pu-
guin fer ús de la nova moneda. 
La xarxa de comerç de l’Euro-
Delta ja contempla més de 70 

adhesions d’establiments locals 
i de proximitat.  “Volem efec-
tuar aquesta ampliació per tam-
bé donar cabuda a les famílies 
que estiguin patint inestabilitat 
laboral i econòmica, i així com-
plementar la resta d’ajuts que 
l’Ajuntament de Deltebre posa 
a la seva disposició”, va la regi-
dora de Serveis a les Persones i 
Protocol, Lluïsa Ventura. 

Pla d’igualtat de Deltebre 
El govern d’Enlairem Delte-
bre també va dur a aprovació 
del ple el nou Pla d’Igualtat de 
l’Ajuntament de Deltebre, amb 
diferents accions a realitzar in-
ternament fins al 2022, i “amb 
l’objectiu de seguir caminant 
i avançant sempre en criteris 
d’igualtat de gènere”.
D’altra banda, un total de 95 fa-

mílies s’han pogut beneficiar 
dels ajuts al tributs locals que 
atorga l’Ajuntament de Delte-
bre, i que han ascendit a gairebé 
18.000 euros. Es tracta d’ajuts 
destinats a sufragar el cost 
econòmic de l’IBI, la taxa d’es-
combraries, l’impost de circu-
lació i la taxa de conservació i 
neteja de les instal·lacions del 
cementiri. En aquest sentit, 
Ventura va explicar que, més 
enllà dels ajuts atorgats, la ciu-
tadania encara pot acollir-se a 
diferents convocatòries d’ajuts 
vigents, destinats a les famílies 
més vulnerables del municipi 
de Deltebre.   

Cinta Bonet
DELTEBRE

Redacció
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Adam Tomàs va presentar l’adhesió a l’Agenda 2030. // C21.

La presentació del nou reglament de pisos buits. // CEDIDA.

Amposta s’adhereix a l’Agenda 2030

Deltebre regularà els habitatges 
buits per afavorir el lloguer
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L’Aldea reasfalta bona part del poble

Des de fa unes setmanes, la 
circulació per l’eix central de 
l’Aldea, l’avinguda Catalunya, 
s’està veient afectada per la 
millora del paviment. Espe-
cialment deteriorats es troben 
els vorals de l’antiga carretera 
N-340, i també fins a 157 punts 
arreu del municipi. Per això 
s’està actuant en 7.500 metres 
quadrats de superfície.
En una primera fase es va as-

faltar l’avinguda Robert Grau-
pera i bona part del carrer 
Major. Ara es prepara ja una 
tercera i última fase per aca-
bar de pavimentar altres ca-
rrers del municipi on actual-
ment hi ha reg asfàltic.
L’alcalde de l’Aldea, Xavier 
Royo, de Junts, també ha la-
mentat que l’anterior equip de 
govern d’ERC no hagués re-
cepcionat els més de dos qui-
lòmetres de l’antiga N-340 en 
bones condicions: “Lamento 
que tots els diners invertits a 
reasfaltar l’avinguda Catalun-

ya s’hagueren pogut invertir a 
millorar altres punts del nos-
tre poble, si quan es va recep-
cionar l’N-340 s’hagués ac-
ceptat la carretera asfaltada 
de nou, com habitualment fan 
tots els Ajuntaments en aquest 
tipus de recepció”. El cost de 
l’obra ha estat de 70.000 eu-
ros, a càrrec de fons propis del 
mateix Ajuntament.  

Jofre és un petit veí de Beni-
fallet. El passat 15 de setem-
bre, Dia Mundial de la De-
mocràcia, es va estrenar a les 
urnes. Com ell, una quaran-
tena de xiquets i xiquetes van 
poder decidir en què invertir 
una part del pressupost de 
l’Ajuntament per millorar les 
zones i parcs infantils. Això 
va ser gràcies a una iniciativa 
del consistori, que ha engegat 
una modalitat de pressupos-
tos participatius per als més 
petits del poble.
Els petits de Benifallet van 
respondre a la crida amb ex-

cel·lent. Hi va haver una par-
ticipació del 83%.  Amb ner-
vis, però amb seguretat. Els 
xiquets i les xiquetes tenien 
clar el seu vot. Uns pressu-
postos participatius originals 
i diferents a la resta de muni-
cipis, que també ha agradat 
als pares i mares. Les opcions 
més votades es faran realitat 
abans d’acabar aquest 2020.  

 Sílvia Alarcón.

Els més petits de 
Benifallet s’estrenen 
amb les urnes

Un moment de les votacions. // C21.

L’Aldea
ALBERT PASCUAL

 L’Ajuntament millora el paviment de l’antiga 
N-340 i fins a 157 punts arreu del nucli urbà

 L’alcalde Xavier Royo lamenta que el govern 
anterior recepcionés la carretera sense millores

Una imatge de les obres. // AJUNTAMENT DE L’ALDEA.
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La URV ha reduït la presencia-
litat als seus campus per evitar 
contagis de la covid-19. Així les 
coses, tots els ensenyaments 
s’impartiran amb la modalitat 
de docència mixta. El sotsdi-
rector del Campus Terres de 
l’Ebre de la URV, Xavier Farré, 
ha explicat que la majora part 
de les activitats seran virtuals, 
i que només seran presencials 
quan es consideri oportú, com 
ara les classes pràctiques. A 
més, també es prioritzen les 
activitats presencials del pri-
mer curs de cada grau. 
“Cadascuna de les facultats 
que conformen el nostre cam-
pus han dissenyat el grau de 
presencialitat, que d’alguna 
manera sí que estan primant 
que els alumnes de primer 
curs tinguin un grau de pre-
sencialitat més elevat, perquè 
així coneixen les instal·la-
cions”, ha detallat. “El profes-
sorat sí que podrà assistir al 
campus i donar les classes des 
de les mateixes instal·lacions; 
de vegades, amb alumnes en 
aquests grups reduïts, i d’al-
tres com a mínim amb la pos-
sibilitat de retransmetre les 
seues classes amb uns equips 
que hem dotat amb la més alta 
tecnologia”, ha afegit Farré. El 
sotsdirector també ha aclarit 
que les pràctiques i la majoria 
de les avaluacions es conside-
ren presencials, a no ser que 
les condicions de la pandèmia 
vagin a pitjor i hagin de modi-
ficar-se aquests criteris.
Farré també ha remarcat que 
a 10 aules del Campus Terres 
de l’Ebre s’han instal·lat càme-
res que permetran enregistrar 
les classes i ser emeses per als 

estudiants que hagin de se-
guir-les des de casa. “Hi ha 10 
aules preparades amb càme-
res professionals, que tenen 
fins i tot posicions fixades o 
programades, tot enfocant a la 
pissarara, al power-point o al 
professor. Evidentment, això 
dota la docència de més quali-
tat. Mai és com estar al davant, 
però pel que fa al seguiment de 
la classe ens apropem bastant 
al fet de poder-lo veure amb 
les mateixes condicions que si 
estem a l’aula”, ha valorat.

Codis QR per entrar
De la mateixa manera, tam-
bé s’han habilitat aules per 
poder fer classes presencials 
amb grups reduïts, itineraris 
d’entrada i sortida, i control 
d’accés dels estudiants amb 
codis QR. “Els estudiants no 
poden treballar en equip ni 
treballar amb contacte físic, i 
tots han de tenir una distàn-
cia de seguretat a l’aula. Hem 
previst itineraris d’entrada i 
sortida, i hem muntat un con-
trol d’entrada dels estudiants 
amb codis QR, per saber quins 
alumnes hi ha en cada aula i en 
cada moment, per si de cas hi 
hagués qualsevol cas positiu. I 
evidentment, també hem po-
sat equips de neteja en totes 
les entrades als aularis”, ha 
assenyalat el sotsdirector del 
campus ebrenc.
Tot i que el període matricula-
cions encara no està tancat, 
Farré creu que enguany hi 
haurà un increment d’alumnes 
al Campus Terres de l’Ebre de 
la URV, on hi ha entre 700 i 
800 estudiants.  

ENSENYAMENT

El campus redueix la presencialitat
 Tots els ensenyaments de la URV adopten 

la docència mixta per reduir el risc de contagi
 Una desena d’aules de Tortosa s’han equipat 

amb càmeres per poder seguir la lliçó des de casa

Un grup d’alumnes passegen pel campus de la URV a les Terres de l’Ebre. // C21.

Cinta Bonet
TORTOSA

S
SOCIETAT

L’INSTITUT Dertosa de Tortosa ha 
començat el curs escolar amb totes 
les mesures per la covid-19, però 
amb una altra novetat important: 
la implantació del Batxillerat Inter-
nacional. Serà un dels sis únics insti-
tuts públics de Catalunya que ofe-
rirà aquesta modalitat. Per donar-hi 

suport, ajudar a la implantació dels 
nous estudis i al seu finançament, el 
31 d’agost es va constituir la Funda-
ció Privada per a Estudis Internacio-
nals Dertosa. Es tracta d’una entitat 
on han participat una vintena d’em-
preses, entre les quals també Canal 
21 Ebre.  SÍLVIA ALARCÓN.

Batxillerat internacional a Tortosa

La URV crida a la corresponsabilitat 
de l’estudiantat i del personal
Per poder fer un seguiment de les perso-
nes que han compartit espais en un mo-
ment determinat, en cas que es produís 
un contagi a les instal·lacions de la URV o 
de la Fundació URV, el professor o la pro-
fessora responsable de l’activitat docent 
ha de tenir identificats tots els estudiants 
que participen en cada grup. Per això, la 
universitat ha preparat un sistema de re-
gistre complementari, basat en la lectura 
d’un codi QR a les entrades i sortides de les 
aules o dels espais docents.
A més, és obligatori l’ús de la mascareta 
sempre en tots els campus i en tota mena 
d’activitats, i són primordials altres mesu-
res com la ventilació adequada del espais, 
el rentat de mans i la distància interper-
sonal. En el cas de les pràctiques en insti-

tucions sanitàries, cal adaptar-se a les di-
rectrius del mateix centre sanitari. A més 
a més, cada estudiant ha d’acceptar una 
declaració responsable, que està dispo-
nible al Moodle, en què es compromet a 
conèixer el pla de contingència, i a complir 
les mesures d’autoprotecció. 
Finalment, no poden accedir a les instal·la-
cions de la URV ni de la Fundació URV les 
persones amb simptomatologia de co-
vid-19, les persones a qui s’ha diagnosticat 
la malaltia i no han finalitzat el període 
d’aïllament, i les persones que conviuen o 
han estat en contacte durant el període 
que en cada moment determinin les auto-
ritats sanitàries amb altres persones amb 
símptomes d’infecció respiratòria aguda, 
com febre, tos o dificultat respiratòria.   
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‘Tothom tenia ganes de tornar a l’escola, 
però volem fer-ho sense perdre la salut’

Els sindicats que formen part 
de la junta de personal docent 
de les Terres de l’Ebre lamen-
ten que Educació haja renun-
ciat al diàleg per gestionar la 
crisi del coronavirus. El pri-
mer dia del curs, una desena 
de persones van concentrar-se 
a les portes dels serveis terri-
torials per reclamar a Educa-
ció més mesures de seguretat 
per garantir la presencialitat 
de tot l’alumnat a tots els ni-
vells educatius. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, el 
president de la junta de perso-
nal, Marc Martínez, va acusar 
el govern de prendre les deci-
sions de manera “improvisa-
da i unilateral, sense tenir en 
compte els sindicats”. També 
ha dir que, enguany, més que 
mai, el curs no ha començat 
amb normalitat, perquè falten 
espais, mestres i més mesures 
de seguretat laboral. “Davant 
de la situació de pandèmia o 
de salut pública, més que mai 
s’imposava la despesa pública, 
la negociació i posar el màxim 
de condicions perquè això no 
passés. Tothom tenia ganes de 
tornar a l’escola, però volem 
tornar-hi sense perdre la salut, 
ni naltres com a mestres i pro-
fessors, ni ningú”, va afirmar.
Al cap d’una setmana de co-
mençar el curs, a l’Ebre ja hi 
havia set grups escolars con-
finats per positius de covid-19. 
Segons Martínez, Educació 
no havia posat tots els mitjans 
per fer una reobertura segura 

de les escoles, ja que les me-
sures s’havien quedat curtes i 
eren insuficients. “Sabem que 
hi ha escoles i instituts en què 
les distàncies no són les ade-
quades, i on falta espai”, va 
apuntar. El representant sin-
dical també va confirmar que 
a secundària hi ha aules amb 
més de 30 alumnes, i que hi 
ha mestres que no tenien més 
de vuit mascaretes per a tot el 
curs. “No puc dir que sigue a 
tots els centres, perquè esta 
informació no la tenim. Però 
sí de moltes escoles i instituts 
en què no ha arribat el mate-
rial suficient. Fins i tot algunes 
escoles i instituts han hagut 
de comprar-se les mascaretes 
ells. O sabem de casos extrems 
de treballadors i treballadores 
que han hagut de comprar-se 
les mascaretes a la farmà-
cia. Això no és presentable. 
Este material havia d’estar en 
quantitat i temps suficient el 
primer dia a totes les escoles i 
instituts”, va sentenciar.
Martínez també va denunciar 
l’adjudicació a empreses pri-
vades de les avaluacions mèdi-
ques al personal vulnerable, i 
que les proves al professorat 
de risc s’han fet massa tard, 
quan ja s’havien incorporat a 
la feina. Per tot plegat, els sin-
dicats d’ensenyament no des-
carten convocar una vaga esta 
tardor, si Educació continua 
sense negociar amb ells. 

Un moment de la protesta dels sindicats d’ensenyament, el primer dia del nou curs. // C21.

Proves PCR dins de les escoles i instituts

Els departaments de Salut i Educació van 
decidir que els centres educatius tingues-
sen un equip específic per fer proves PCR, 
si és necessari, dintre de les mateixes es-
coles i instituts de les Terres de l’Ebre. En 
un primer moment s’havia previst que les 
PCR es fessin fora de l’escola, però sempre 
que siga possible serà dins del mateix re-
cinte escolar. “Vindrà un equip que només 
estarà per a Educació, un equip d’atenció 
primària que farà aquestes proves PCR. 
Així els tindràs tots allí i no caldrà que la 
família hagi de desplaçar-se a una hora 
concreta al CAP”, va relatar la directora 
territorial d’Educació, Montse Perelló. “I 
a més, els resultats seran molt més ràpids 
perquè es gestionaran tots junts. Això 
és per seguir de manera més ràpida esta 
traçabilitat i tenir-ho tot molt més contro-

lat”, va afegir-hi durant una entrevista a 
Canal 21 Ebre, el 14 de setembre passat.
Perelló també va explicar que ja feia un 
mes que els departaments treballen en 
este protocol d’actuació, perquè tots els 
centres del territori tinguen un referent 
covid al seu CAP de referència. En cas de 
detectar-se positius, a més d’aïllar els con-
tagiats, es valorarà la necessitat de tan-
car tot el centre educatiu, o només una 
part. Però, en qualsevol cas, el tancament 
només serà per la quarantena.
La directora d’Educació també va refe-
rir-se a l’absentisme escolar per la por de 
les famílies a portar els infants a les esco-
les i instituts. Segons Perelló, caldrà valo-
rar quantes famílies no ho fan, però va re-
cordar que l’ensenyament és obligatori 
tant a primària com a secundària.  

G.M.
TORTOSA
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Una dona ajuda un infant a netejar-se les mans amb gel hidroalcohòlic. // JOQUIM DOMINGO. Una xiqueta espera en un banc l’obertura de portes. // J.D.

El primer dia d’un curs diferent

El Departament d’Educació va 
elegir l’escola Sant Llàtzer i 
l’institut Despuig de Tortosa, 
que comparteixen un mateix 

espai, per escenificar l’inici del 
curs 2020-2021 a les Terres de 
l’Ebre. Prop de 27.000 alumnes 
d’infantil, primària i secun-
dària han tornat als centres es-
colars del territori, sis mesos 
després del seu tancament per 
la pandèmia de la covid-19. La 

tornada a les aules va arribar 
condicionada per una llarga 
llista de noves mesures de se-
guretat que hauran de com-
plir-se cada dia: des d’unes en-
trades diferenciades i 
esglaonades segons els cursos, 
als hàbits de neteja o l’obligació 

de portar mascareta dins i fora 
de l’aula. Tot i la satisfacció pel 
retorn a l’activitat, els respon-
sables dels centres, Cinta Sales 
i Josep Ramon Subirats, van 
demanar als alumnes i les seu-
es famílies que mantinguen les 
mesures de seguretat i higièni-

ques fora de l’horari lectiu, per 
poder garantir el curs. 

Redacció
FOTOS: JOAQUIM DOMINGO
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L’últim petó abans d’entrar a l’escola. // J. DOMINGO.



Octubre 2020 // 21cop d’ull

 SOCIETAT 

Un grup d’alumnes amb mascaretes, a punt d’entrar. // J. D. En rotllana amb la mestra, al pati de l’escola. // J. DOMINGO.

Primer contacte amb els pupitres. // J.D.

En filera pel pati, abans d’entrar a les aules. // J. DOMINGO.

L’últim petó abans d’entrar a l’escola. // J. DOMINGO.
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El Consorci de Polítiques 
Ambientals de les Terres de 
l’Ebre (COPATE) reclamarà 
responsabilitats a ING Direct, 
per recuperar la totalitat dels 
400.000 euros de l’estafa que 
va patir a finals de febrer. El 
president del COPATE, Joan 
Alginet, va remarcar que l’es-
tratègia de la seua defensa 
passa per demandar l’entitat 
bancària, perquè ING hauria 
fet cas omís de la llei per evitar 
blanqueig de capitals. Alginet 
va fer estes declacions durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre, 
el 21 de setembre passat.
La defensa del COPATE ja va 
advertir que el banc va per-
metre els estafadors obrir el 
compte bancari amb què van 
suplantar l’empresa que ges-

tiona les deixalleries, Norbert 
SL, del grup Sorigué. De fet, 
per pagar-los les factures, el 
COPATE els va demanar di-
versos certificats, que els esta-
fadors també van falsificar. La 
investigació els ha portat tam-
bé a sol·licitar la cooperació de 
la justícia de Romania i Aus-
tràlia. Actualment, encara hi 
ha pendents per recuperar uns 
160.000 euros. El president del 
COPATE sap que el procedi-
ment pot ser llarg i complex, 
però vol arribar fins a les últi-
mes conseqüències.

El mosquit tigre
D’altra banda banda, el COPA-
TE està fent un seguiment de la 
població de mosquit tigre a les 
Terres de l’Ebre. Els tècnics del 
consorci, amb els Agents Ru-
rals, han establert paranys 
d’oviposició, amb l’objectiu de 
detectar la presència o absèn-

cia de l’espècie. Així ho expli-
cat la tècnica Montse Masià, 
que ha detallat que han detec-
tat mosquit tigre a gairebé tots 
els municipis ebrencs.  Ja s’han 
fet tractaments puntuals en es-
pais públics a Alcanar, la Ràpi-
ta, la Sénia i Ulldecona, però 
Masià insisteix que és clau que 
la ciutadania prenguin cons-
ciència de la importància d’evi-
tar els punts d’aigua on es des-
envolupen les larves, ja que un 
80% de les larves de mosquit 
tigre es desenvolupen a les 
llars. Els treballs de seguiment 
del mosquit tigre es mantin-
dran fins al novembre, que és 
quan s’atura l’activitat de l’es-
pècie. 

G.M. / C.B.
AMPOSTA

Manolo Tomàs: ‘Tot continua igual’
 La Plataforma en Defensa de l’Ebre celebra dos 

dècades de lluita social contra els transvasaments
 Convoca una assemblea informativa a Tortosa 

per les noves amenaces que planen sobre el riu

El 15 de setembre es complien 
20 anys de la constitució de 
la Plataforma en Defensa de 
l’Ebre (PDE). El moviment 
antitransvasament naixia per 
lluitar contra el Pla Hidrològic 
Naconal (PHN) que impulsava 
José María Aznar. El portaveu 
de la PDE, Manolo Tomàs, afir-
ma que ha estat dues dècades 
frenètiques en defensa del riu 
Ebre i el territori, amb mo-
ments bons, com el mateix acte 
de constitució de la plataforma, 
però també d’altres de més crí-
tics.  
D’altra banda, quant al mèrit 
que sovint s’atribueix a la PDE 
d’haver contribuït al reforç 
de la identitat de les Terres 
de l’Ebre, Tomàs remarca que 

aquesta és una fita que s’ha po-
gut aconseguir gràcies a tots els 
ebrencs i ebrenques.
De la mateixa manera, Tomàs 
afirma que la PDE està en ple-
nes condicions de continuar 
en la defensa del riu. De fet, la-
menta que després de 20 anys 
i els diversos canvis de govern 
“tot continua igual”, amb diver-
ses amenaces sobre el riu Ebre. 
En aquest sentit, Tomàs alerta 
que al desembre s’aprovarà un 
nou Pla Hidrològic de la conca 
de l’Ebre que d’entrada recull 
que “el Delta no té solució”. El 
portaveu de la PDE adverteix 
que no hi ha interès per solven-
tar els problemes de les Terres 
de l’Ebre, i avisa que el movi-
ment social està preparat per 
tornar a sortir al carrer per de-
fensar el futur del territori.
Per tot plegat, per celebrar els 
seus 20 anys, el diumenge 20 

de setembre, la PDE va convo-
car la ciutadania a través de les 
xarxes socials, per reviure amb 
les seues fotografies i missatges 
els moments més destacats del 
moviment. 
A més, va organitzar un acte 
simbòlic de celebració a la 
plaça Poador d’Amposta. Des 
de la PDE van criticar la gestió 
política que s’està fent actual-
ment de l’aigua, i van tornar de-
manar a la classe política que 
s’impliquin en la defensa del 
territori. A més, van anunciar 
una assemblea informativa que 
es realitzarà a l’auditori Felip 
Pedrell de Tortosa el proper 3 
d’octubre. 

C.B. / J.D.
AMPOSTA

Un moment de l’acte de la PDE a Amposta. // C21.

20 ANYS DE LA PDE

El COPATE demana col·laboració a Romania i 
Austràlia per recuperar tots els diners de l’estafa

 Alginet confirma que demandaran a ING Direct, i 
que encara falten per rescabalar uns 160.000 euros

 La defensa del consorci creu que l’entitat 
bancària no va fer res per evitar el frau
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La directora de Salut a les 
Terres de l’Ebre, Mar Lleixà, 
ha confirmat l’inici de dife-
rents obres a la regió sanitària. 
Lleixà ha destacat que estes 
són unes obres per tal de do-
nar resposta a la covid-19, però 
que un cop passe la pandèmia 
quedaran i serviran per re-
forçar el sistema assistencial 
de la regió. En el cas de l’Hos-
pital de Tortosa Verge de la 
Cinta (HTVC), s’ampliaran 

les urgències amb una inver-
sió d’1,1 milions d’euros. En 
una primera fase es crearan 15 
boxes d’urgències i espais de 
suport, i després es reformarà 
l’espai existent, en el marc 
d’unes obres obres que finalit-
zarien al setembre de 2021.
En el cas de l’Hospital de la 
Santa Creu de Jesús, amb una 
inversió de gairebé 1,3 milions 
d’euros, es reformarà la quarta 
planta amb una àrea assisten-
cial d’onze habitacions, amb 
capacitat per a 17 pacients.
Al mateix temps, a l’Hospital 
Comarcal d’Amposta es refà la 

quarta planta per habilitar 
vuit habitacions dobles, amb 
un pressupost de 708.000 eu-
ros. També la Fundació Pere 
Mata Terres de l’Ebre, amb 
una inversió pròpia de 616.000 
euros, trasllada els serveis del 
Centre de Salut Mental 
d’Adults i l’Infanto-juvenil de 
l’Hospital Comarcal de Móra 
d’Ebre a un nou equipament al 
mateix municipi riberenc. 

El Projecte Emma, el projec-
te de recerca impulsat des de 
diferents entitats de les Te-
rres de l’Ebre per investigar 
el càncer de mama, ha reprès 
les accions per captar fons i 
poder finalitzar l’estudi en el 
qual participen unes 300 do-
nes. Presentat públicament el 
passat mes de gener, la crisi del 
coronavirus ha obligat a aturar 
les activitats i obligarà a retar-
dar el calendari previst. Però 
ara han presentat un torró, 
números de loteria i organit-
zaran partits de futbol, entre 
d’altres iniciatives. L’objectiu 
és aconseguir 150.000 euros 
durant els propers mesos, 

principalment, per contractar 
un investigador i enllestir l’es-
tudi en tres anys. Es tracta del 
primer projecte d’investigació 
que busca la implicació de la 
societat i el teixit empresarial 

del territori.
“Ho vam llençar tot entre finals 
de gener i principis de febrer 
i ho vam haver de confinar”, 
lamenta Carlos López, inves-
tigador principal del projec-

te. Hi havia partits de futbol, 
activitats solidaris i concerts 
programats, que es van haver 
de cancel·lar. A finals d’aquest 
d’agost, grups i entitats col·la-
boradores es van tornar a co-
mençar a moure per, dintre de 
les limitacions que imposa la 
pandèmia, reprendre les acti-
vitats de captació de fons.
Una firma de de “vending”, 
Homatic, ven polseres soli-
dàries a les seves màquines. El 
dissabte 26 de setembre van 
organitzar un partit de futbol a 
Camarles, amb la participació 
del veterans de l’Espanyol. I 
uns dies abans es va presentar 
el torró solidari que elabora 
la pastisseria Germans Ma-
rín, així com els números de 
loteria que han impulsat amb 
la col·laboració de l’adminis-

tració la Bruixa del Riu d’Am-
posta. A banda, s’anunciaran 
tres productes nous de cara la 
campanya de Nadal, i també 
treballen amb la possibilitat de 
fer una gala solidària, amb ar-
tistes del territori i de fora, per 
aquestes mateixes dates.
Però si bé la intenció inicial era 
arribar a l’objectiu de 150.000 
euros abans de finalitzar l’any, 
la previsió s’allargarà un temps 
més amb la pandèmia del co-
ronavirus. López no descarta 
que sigui fins passat el pròxim 
estiu. La idea és implicar la so-
cietat i, especialment, les em-
preses del territori perquè 
contribueixin activament en 
l’impuls definitiu del projecte. 
A més a més, al web projec-
teemma.org també es poden 
fer aportacions directes. 
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Una imatge de l’accés a urgències de l’hospital. // G.M.

La presentació de la loteria del Projecte Emma. // CEDIDA.

Salut comença les obres a urgències de l’HTVC

El Projecte Emma es rellança 
per investigar el càncer de mama
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T’estimo, però això no va bé

L’ús de les mascaretes i els problemes auditius
A CAUSA de l’ús de la mas-
careta, notem que no escol-
tem tan bé. A que és deu això?  
Quin és l’impacte de les mas-
caretes? En primer lloc, no 
podem observar el moviment 
dels llavis. La lectura labial és 
un fet natural. De fet, la lec-
tura labial representa el 30% 
del reconeixement de la par-
la.

HI HA ESTUDIS que de-
mostren que afegir informa-
ció visual quan parlem, és, 
de mitjana, equivalent a una 
millora de 3 – 4 dB en relació 
a la senyal/soroll. Així, l’ober-

tura i l’embocadura tenen un 
impacte significatiu en el re-
coneixement de la parla. 

A MÉS, l’ús d’una mascare-
ta atenua les altes freqüèn-
cies (2000 – 7000 Hz) de la 
persona qui la porta i està 
parlant, amb  una intensitat 
d’entre 3 i 4 dB en mascaretes 
simples i gairebé fins 12 dB 

en mascaretes FFP25. Les al-
tes freqüències disminueixen 
d’intensitat o desapareixen,  
fet que produeix un impacte 
molt significatiu en la com-
prensió de la parla, tot i estar  
en ambients tranquils i sense 
soroll. 

LES BAIXES freqüències es 
veuen  modificades per l´ús de 

la mascareta de la persona qui 
parla, ja que la mascareta li-
mita l’apertura de la boca i els 
moviments de la llengua.

EN AQUESTS temps la 
mascareta és totalment ne-
cessària, tal i com ens indi-
quen les autoritats sanitàries, 
i no podem prescindir d’ella. 
Però és cert que  l’ús de la 
mascareta dificulta la comu-
nicació, tant per la persona 
qui parla, com per la persona 
qui escolta, i aquesta dificul-
tat s’accentua a les persones 
amb hipoacúsia o pèrdua au-
ditiva. 

I JA HO SABEU: la distància 
social és una nova normalitat, 
l’ús de mascaretes és una nova 
normalitat, però no entendre 
el que et diuen les persones 
que t’envolten, no ha de ser 
una nova normalitat. 

SI ETS USUARI d’audiòfons 
i igualment et costa entendre 
el que et diuen, a causa l´ús de 
la mascareta, podem millo-
rar-ho realitzant uns senzills 
ajustos als mateixos audiò-
fons. Si ho necessites, pots 
trucar-nos o passar pel Centre 
Òptic l’Esguard, estarem en-
cantats de poder atendre’t. 

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

UN DELS problemes més 
comuns de la vida en parella 
són les expectatives insatis-
fetes. Molts ens capbussem 
en una relació, convençuts 
que aquest cop l’hem encer-
tat, que hem trobat la parella 
definitiva (després d’alguns 
intents fallits), perquè des 
del primer moment els dos 
hem encaixat i experimentem 
l’amor i la passió com mai. 
Fins que, a poc a poc, comença 
a sorgir el fred de la decepció. 
Davant la nostra decepció, els 
nostres amics sempre solen 
dir-nos frases com aquestes... 
“Et fas massa il·lusions i no 
ets realista”; “poses unes ex-
pectatives massa altes i per 
això acabes sempre decebut”. 
Massa expectatives? Potser és 
així. No obstant, hi ha alguna 
cosa que hem de tenir clara. 
Tenir expectatives és bo i és 
l’esperable. Amb elles, col·lo-
quem en l’horitzó el mínim 
a què desitgem aspirar: ser 
feliços, sentir-nos correspos-
tos, estimats i iniciar un nou 
període vital en què, tot i que 
no falten les dificultats, els 
reptes valguin la pena.

SI BÉ ÉS CERT que l’amor 
és cec i arriba en el moment 
menys esperat, també és veri-
tat que tenir un rumb assen-
yalat permet dirigir millor 
el nostre camí emocional, 
d’acord amb el projecte de 
vida triat. Però, què vol dir 
això de tenir expectatives 
en la parella? Bàsicament, es 
tracta de l’esperança o pos-
sibilitat sobre com han o no 
han de ser les coses en relació 
amb aquesta persona que vo-
lem que formi part de la nos-

tra vida. Potser et sona una 
mica pretensiós i em diràs 
que quan es tracta d’amor res 
d’això importa, però resulta 
que aquest és un factor im-
portantíssim per a nosaltres 
perquè determina, en gran 
manera, la felicitat o infelici-
tat quan hi ha una gran tren-
cadissa entre allò que espera-
ves que fos i la realitat pel que 
fa a la relació de parella.

TOTS TENIM expectatives, 
en general ens agrada fixar-
nos metes altes. Està bé tenir 
expectatives per a sí mateix.
Per exemple, les que t’aju-
den a assolir els teus èxits 
personals, ja sigui en el camp 
laboral, acadèmic, familiar 
o social, perquè això sempre 
porta associat un creixement 
personal. Però quan aquestes 
expectatives estan relaciona-
des amb altres persones, hem 
de tenir molta cura de no so-
brepassar la realitat, perquè 
ser molt estrictes amb les al-
tres persones ens pot portar 
també al fracàs i a sentir-nos 
desgraciats. El millor que es 
pot fer pel que fa a les expec-
tatives que tenim en relació 
amb els altres, especialment 
a la relació de parella, és ava-
luar quin paper juguen aques-
tes en la vida real.

SI VEUS que les teves rela-
cions anteriors han fracassat 
bàsicament perquè sents de-

cepció després de cert temps, 
has de fer una parada en el 
camí i gestionar què està pas-
sant. Aprèn com invertir els 
rols en la relació i comença 
a construir un vincle afec-
tiu sa. És essencial que tin-
guis present que les expec-
tatives es mantenen en una 
balança i per funcionar han 
d’estar en constant equilibri. 
Per tant, sabent això un pot 
pensar: “És dolent albergar 
expectatives en una relació 
de parella?” No, no és contra-
produent traçar en la nostra 
ment una sèrie d’expectatives 
sobre com ens agradaria que 
fos aquesta relació. No obs-
tant això, aquestes ideacions 
han de ser realistes, ajustades 
i el més objectives possible. 

COM ACTUAR davant unes 
expectatives de parella insa-
tisfetes? Són moltes les per-
sones que senten les seves 
expectatives de parella insa-
tisfetes. Se senten decebuts i, 
a vegades, fins i tot desengan-
yats en adonar-se que moltes 
de les coses que esperaven no 
estan succeint. L’amor està 
i sabem que som correspos-
tos, però així i tot són moltes 
les coses que desafinen en 
aquesta partitura relacional. 
En aquestes situacions hem 
d’aturar-nos i pensar.

ESTIC SENT realista? El pri-
mer és fer un acte de reflexió. 

Hem albergat unes idees poc 
realistes sobre com crèiem 
que havia de ser la nostra re-
lació? Sempre està bé aclarir 
d’on vénen moltes de les nos-
tres idees i necessitats i per 
què hi són. Si percebem que 
moltes d’elles són il·lusòries 
i poc ajustades, haurem de 
replantejar-les. Fer-ho ens 
evitarà frustracions i decep-
cions.

LES TEVES expectatives i 
les meves coincideixen? Quan 
ens sentim insatisfets, quan 
percebem que les coses no es-
tan sortint com pensàvem, és 
moment d’aturar-nos i parlar. 
És hora de deixar clar què és 
el que esperem l’un a l’altre. 
De vegades, aquest tipus de 
conversa pot revelar que no 
tenim els mateixos objectius 
o que, potser, estem descui-
dant coses que són impor-
tants.

QUÈ ESTIC FENT per 
complir les meves expecta-
tives? En el cas que tots dos 
tinguem les mateixes me-
tes i objectius, que el nostre 
compromís d’un amb l’altre 
sigui el mateix, és moment 
de deixar clar si els dos anem 
a una, o cadascú va a la seva. 
De vegades, donem les coses 
per fetes i en realitat, el que 
estem aconseguint és deixar 
d’alimentar la relació.

A MESURA que aprofundim 
en les relacions, les expec-
tatives que bolquem l’un en 
l’altre són cada vegada més 
grans. Això s’aguditza en les 
parelles, on el que esperem 
al principi és molt diferent 

del que volem tenir quan hi 
ha un compromís o hi ha una 
convivència. Però el proble-
ma de les expectatives és que 
no solen ajustar-se a la rea-
litat. Sovint s’allunyen molt 
de l’altre, del que sempre ha 
mostrat i donat, i hem creat 
una fantasia on l’altre no 
compleix. Això pot generar 
conflictes, discussions recu-
rrents i una contínua insatis-
facció. Les expectatives de 
parella insatisfetes solen ser 
motiu de ruptura. Convivim, 
però podem acabar tenint la 
sensació que cadascú viatja 
per separat en aquest viatge. 
Mateix vagó, mateix bitllet i 
cadascú porta un rumb dife-
rent. El més adequat en tots 
aquests casos, és marcar-nos 
expectatives realistes i ben 
ajustades sobre el que volem i 
el que no. Sobre el que un veu 
com a prioritari i el que con-
sidera intolerable (enganys, 
falta de comprensió, menti-
des, fredor emocional ...). Un 
cop establertes i compartides 
mútuament aquestes expec-
tatives, sempre és bo deixar 
espai a l’inesperat, a allò que 
ens permeti descobrir-nos, a 
afrontar reptes junts, per se-
guir creixent com a individu i 
com a parella.

TROBAR UNA parella, al 
cap i a la fi, no és trobar a algú 
que s’ajusti al 100% amb totes 
les nostres expectatives i 
desitjos. El més important és 
trobar un company-a de viat-
ge, que complementi el nostre 
viatge vital. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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EL CONSELL COMARCAL del 
Baix Ebre, a través de la societat 
Baix Ebre Innova, ha programat un 
parell de cursos formatius que co-
mençaran el pròxim mes d’octubre 
i es duran a terme al Viver d’Empre-
ses de Camarles. L’oferta formati-
va inclou un curs d’atenció socio-
sanitària a persones dependents 

en institucions socials, un curs del 
programa Formació d’Oferta en 
Àrees Prioritàries (FOAP) que ofe-
reix a les persones treballadores, 
preferentment en situació d’atur i 
demandants d’ocupació, una for-
mació d’acord amb el seu potencial 
i adaptada a les necessitats del 
mercat laboral.   C.B.

Baix Ebre Innova aposta per l’atenció sociosanitària

L’informe sobre conjuntura 
econòmica del segon trimestre 
del 2020 a la demarcació de Ta-
rragona elaborat per la Càtedra 
per al Foment de la Innovació 
Empresarial de la Universitat 
Rovira i Virgili (URV) preveu 
un escenari incert i una situa-
ció “conflictiva” de l’economia 
tarragonina a mitjà termini. 
Segons els autors de l’estudi, si 
no hi ha un control del corona-
virus en els pròxims mesos i el 
2021, s’allarga la tendència a la 
baixa del 2020, i la recuperació 
econòmica pot endarrerir-se 
fins al 2024. La caiguda més 
pronunciada de l’atur a les co-
marques tarragonines respecte 
a la resta de Catalunya, causa-
da per una estructura del mer-
cat laboral menys consolidada, 
farà que la recuperació siga 
més complicada.
L’informe l’ha presentat Joa-
quim Margalef, economista de 
la càtedra i autor de l’estudi, 
que ha afirmat que “la situació 
no és bona”. “Mai s’havia vist 
una caiguda del PIB d’aques-
tes característiques en dos o 
tres mesos”, ha assenyalat, en 
referència a la davallada d’un 
15,6% intertrimestral a Cata-
lunya. I ha alertat: “Si hi ha un 
rebrot fort el 2021, la caiguda 
s’allargarà fins al 2024”.
Pel que fa a la capacitat pro-
ductiva, “un concepte que no 
és el PIB, però s’hi assembla”, 
el descens a la demarcació 
ha estat d’un 23,89% el se-
gon trimestre. Per àrees, cau 
més el Camp de Tarragona 
(-24,31%) que les Terres de 
l’Ebre (-21,91%). Tot i això, per 
comarques, el Tarragonès ha 
aguantat millor per la gran in-
dústria, que ha mantingut l’ac-

tivitat. Però en altres àrees amb 
una indústria menys potent, 
com a l’Alt Camp (-28,82%) o 
la Conca de Barberà (-33,02%), 
el descens ha estat més marcat. 
També ha patit especialment el 
Baix Penedès (-34,30%), per re-
ducció en els serveis. A l’Ebre, 
el Baix Ebre és la comarca més 
castigada (-22,38%), mentre 
que a la Terra Alta i a la Ribera 
d’Ebre l’activitat primària i les 
centrals elèctriques han per-
mès parar millor el cop, amb 
una reducció d’un 14%.

Forta caiguda de l’atur
L’economista ha exposat que en 
el segon trimestre d’enguany, 
l’atur registrat a la demarcació 
ha crescut un 42,15% respecte 
al mateix període del 2019. En 
concret, al Camp de Tarragona 
ha estat un 44,96%, mentre que 
a les Terres de l’Ebre ha estat 
un 31,48%. En la seua opinió, 
la diferència s’explica per l’im-
pacte que té el sector primari a 
les comarques ebrenques, que 
ha donat una certa estabilitat 
laboral, mentre que a la Costa 
Daurada el cop que s’ha endut 
el turisme ha fet que molta 
gent haja entrat a l’atur. La cri-

si al sector turístic també ha fet 
que moltes persones no hagen 
tingut dret a un ERTO, ja que 
en ser fixos discontinus no van 
ser contractats a l’inici de la 
temporada, fet que ha repercu-
tit en una taxa d’atur superior. 
A Catalunya, el creixement de 
l’atur entre març i juny va ser 
del 35,76%.
La crisi econòmica derivada 
de la covid-19 també ha reper-
cutit en la contractació labo-
ral, que en el primer semestre 
ha caigut un 37,59% a la de-
marcació respecte al mateix 
període de l’any passat. Les 
comarques més afectades han 
estat el Tarragonès, el Baix 
Camp i la Conca de Barberà. 
Paral·lelament, prop de 55.000 
persones s’han vist afectades 
per un ERTO. Amb tot, Mar-
galef ha avisat que “al juny els 
ERO s’han disparat”, ja que en 
moltes empreses els ERTO del 
mes de març han acabat des-
embocant en ERO uns mesos 
després.
En relació amb els preus, l’IPC 
va baixar un 1,2% al juny pel 
descens del preu del petroli. 
Tot i això, hi ha sectors amb 
increments, com l’alimentació, 

begudes alcohòliques, vestit, 
calçat, comunicacions, ensen-
yament o restauració. Amb 
tot, els dipòsits bancaris s’han 
incrementat: “Hi ha hagut més 
estalvi per una certa por, però 
no hi ha expectatives d’inver-
sió”, ha assenyalat Margalef. 
En canvi, el crèdit hipotecari 
ha caigut “d’una manera im-
pactant”. “Des del febrer quasi 
que no s’han fet hipoteques. I 
les que s’han fet tenen una par-
ticipació creditícia inferior a la 
mitjana catalana”, ha concretat 
l’economista.
Finalment, el comerç exte-
rior tampoc s’ha escapat de 
la tendència general. Les ex-
portacions i les importacions 
han caigut de l’ordre del 25% 
interanual. I també en aquesta 
variable, la demarcació ha patit 
més que la resta de Catalunya. 
Al maig les exportacions a la 
zona van caure un 24,93%, en 
relació interanual, mentre que 
les importacions van disminuir 
un 25,34%. Segons Margalef, 
el descens més rellevant a la 
zona ha estat en l’activitat ex-
portadora dels productes in-
dustrials, tant energètics com 
químics. 

Les Terres de l’Ebre i les 
comarques de Lleida tenen 
una “finestra d’oportuni-
tat” molt important, si du-
rant les pròximes setmanes 
fa bon temps i la tempora-
da turística s’allarga fins a 
l’octubre o novembre”. Així 
ho creu el director de la cà-
tedra d’Economia Local i 
Regional de la URV, que ha 
analitzat les dades d’ocu-
pació turística del mes de 
juliol que acaba de publi-
car l’INE. A més, segons 
Juan Antonio Duro, les co-
marques de l’Ebre poden 
ser una destinació turística 
important per a tempora-
des vinents. “L’Ebre pot 
aprofitar aquesta embran-
zida per a pujar de nivell. 
Tenim l’oportunitat de 
situar-nos al mercat amb 
un producte competitiu, 
i no només parlo del mer-
cat intern sinó del mercat 
internacional. Per tant, les 
Terres de l’Ebre es poden 
permetre jugar més fort en 
una possible nova lliga en 
què, a més a més de les des-
tinacions madures, apare-
ga aquest tipus de turisme 
cada cop amb més atrac-
tius. Crec que és una gran 
oportunitat”, ha insistit. 
Les Terres de l’Ebre són un 
dels territoris en què l’ocu-
pació turística va registrar 
millors xifres, per damunt 
del 72% d’ocupació turís-
tica. Unes dades que con-
firmen els pronòstics que 
ja havia fet el mateix Duro 
abans de l’inici de la tem-
porada turística.   

La URV apunta que la crisi es podria 
allargar si no es controla la Covid-19

L’Ebre pot 
aprofitar
la covid
pel turisme

ACN
TARRAGONA

INFORME URV
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Joaquim Margalef, autor de l’informe. // ARXIU CANAL 21 EBRE. 
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El Glòria retarda l’inici de la campanya 
de la sega i redueix la producció d’arròs

La Terra Alta treballa a ple 
rendiment en la campanya 
de la verema, que ha vingut 
marcada per les mesures de 
protecció per evitar contagis 
entre els temporers. La DO, 
el Consell Comarcal i Unió 
de Pagesos es van unir per-
què els 150 temporers que 
es necessitaven fossen de 
la mateixa comarca o zones 
pròximes per evitar des-
plaçaments. La presidenta 

comarcal, Neus Sanromà, 
considera que la mesura “es-
tan donant bons resultats”. 
Sanromà explica que només 
a l’inici de la campanya, i 
almenys fins al moment, 
“només s’ha produït un brot 
amb cinc positius en un ce-
ller que ràpidament es va 
controlar”. 
D’altra banda, la verema tam-
bé es veu afectada pel fong 
del míldiu. El sindicat Unió 
de Pagesos estima que hi 
haurà una reducció del 30% 
de producció. En este sentit, 
els agricultors reclamen a la 

Generalitat que l’ajut arribe 
a les vinyes amb davallades 
del 35%, en comptes del 45% 
com proposa Agricultura.
Un altre dels problemes és el 
preu que els compradors de 
raïm paguen als productors. 
Reclamen que el preu no pot 
ser inferior a 60 cèntims el 
quilo que va destinat a les 
DO. En estos moments, el 
preu està molt per sota d’es-
ta demanda i els pagesos in-
sisteixen que la pujada de 
preus ha de servir per a as-
segurar el futur de les explo-
tacions. 

Les màquines recol·lectores 
d’arròs ja seguen els camps del 
Delta de l’Ebre. La campanya 
ha arrencat més tard de l’ha-
bitual respecte un any normal 
a causa del temporal Glòria, 
que també va obligar a retar-
dar l’inici de la sembra. El res-
ponsable del sector de l’arròs 
d’Unió de Pagesos, Albert 
Pons, explica que “els efectes 
del Glòria sumat a una prima-
vera plujosa comportarà també 
una lleu caiguda de la produc-
ció d’arròs”. L’any passat, amb 
una producció excepcional, es 
van recollir 140.000 tones.
S’ha començat per la sega de 
les varietats més primeren-
ques, com l’arròs Bomba, que 

es portaran a les respectives 
cooperatives per al seu assecat. 
Pons ha explicat que “el tem-
poral Glòria també va afavorir 
que el caragol maçana s’escam-
pes amb facilitat per la xarxa 
d’aigua”.
El sector també s’ha hagut 
d’adaptar a les mesures de pro-
tecció i seguretat per evitar 
contagis de la Covid-19, tot i 
que és un treball a l’aire lliure  i 
els pagesos estan separats, con-
tinuen portant mascaretes.
Enguany, les previsions de la 
campanya indiquen que la 
sega s’allargarà fins a finals 
d’octubre. 

Cinta Bonet
AMPOSTA

Cinta Bonet / Sílvia Alarcón
GANDESA

AGRICULTURA

La Terra Alta en plena verema. // JOAQUIM DOMINGO.

Màquina segant l’arròs al delta. // JOAQUIM DOMINGO.

La verema de la borsa de temporers i el míldiu
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Els pagesos reclamen solucions per
aturar els robatoris de garrofes

Els Mossos d’Esquadra s’han 
compromès a requerir la 
DUN, la declaració única de 
la producció agrària, els ve-
nedors de garrofes i produc-
tes agrícoles per evitar roba-
toris al camp. És la resposta a 
la mobilització dels pagesos 
de la població del Perelló, que 
han patit una prematura ona-
da de sostraccions. Després 
d’anys de collites minvades 
per la sequera, enguany es 
preveu una producció normal 
i, d’entrada, els preus són alts. 
Però molts productors han 
d’anticipar la recol·lecció per 
evitar robatoris.
Per això, el Departament 
d’Agricultura ha inspeccio-
nat diversos magatzems de 

compra de garrofes del Baix 
Ebre per determinar si comer-
cialitzen amb fruit robat. Els 
tècnics comproven la traçabi-
litat dels productes adquirits 
vinculant la quantitat de fruit 
amb la capacitat productiva 
certificada per la DUN de la 
qual, sobre el paper, han de 
disposar els venedors per en-
trar el fruit. En el cas que no 
quede acreditat l’origen lícit 
s’obriran expedients sancio-
nadors als comerços, segons 
ha avançat el director territo-
rial d’Agricultura, Jesús Gó-
mez. Dos d’estos establiments 
es troben al polígon industrial 
del Perelló i han estat assen-
yalats pels pagesos com a pre-
sumptes punts de compra ha-
bitual de garrofes robades.
Amb tot, Agricultura re-
corda que els magatzems 
inspeccionats han de “de-

mostrar” també l’origen de 
les garrofes en el moment 
que ells mateixos venen les 
garrofes adquirides a al-
tres empreses. “Estos ma-
gatzems vénen fora de Ca-
talunya, a Osca i València. 
Nosaltres intentem fer se-
guiment i estem en contacte 
amb estes comunitats que 
el producte que arriba allí 
compleix la normativa”, ha 
apuntat Gómez.
De moment, no es preveu, una 
campanya d’inspeccions con-
tinuades i regulars en el temps 
sobre els punts sospitosos de 
comercialitzar amb garrofes 
robades. 

Sílvia Alarcón / Albert Pascual
EL PERELLÓ

Protestes al Perelló pels robatoris. // JORDI MARSAL / ACN.

AGRICULTURA

La Federació de Cooperati-
ves Agràries de Catalunya 
(FCAC) preveu un 33% menys 
de producció d’oli d’oliva al 
conjunt de Catalunya respec-
te a la campanya passada. La 
davallada serà més acusada a 
les Terres de l’Ebre i el Camp 
de Tarragona, on es preveu-
en unes 13.000 o 14.000 tones 
davant les 25.300 de la cam-
panya passada. El president 

de la Cooperativa Agrícola 
del Camp de Santa Bàrba-
ra i membre de la Federació, 
Lluís Cardona, considera que 
els principals motius d’esta 
davallada són “el mal quallat 
durant la primavera i la manca 
de pluges durant l’estiu”. Car-
dona ha xifrat en un 40% la 
caiguda de la producció d’oli a 
la seua cooperativa.
Pel que fa als preus, continuen 
estant molt baixos. Tot i això, 
s’espera que la davallada en 
altres països productors com 
Itàlia, Grècia o Tunísia per-

meta un millor equilibri entre 
l’oferta i la demanda, i que això 
es puga traduir en un lleuger 
repunt dels preus en origen 
durant la campanya actual.
Lluís Cardona assegura que el 
treball al camp cada cop és 
més inviable per al pagès i que 
enguany la garrofa és l’únic 
cultiu que manté els preus. 

La producció d’oli pot caure fins al 50% a l’Ebre
Cinta Bonet
SANTA BÀRBARA

Molí d’oli de Santa Bàrbara. // JOAQUIM DOMINGO. 
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L’Ajuntament de la Ràpita i el 
Cercle de Pensament Crític 
de les Terres de l’Ebre han 
homenatjat els cinc veïns ra-
pitencs que van ser deportats 
als camps de concentració 
nazi, ara que es compleixen 
75 anys del final de la Sego-
na Guerra Mundial. Es tracta 
de Miquel Carles Escrihuela, 
Francesc Cerca Castellà, Pere 
Gras Reverté, Carles Navarro 
Valldepérez i l’únic supervi-
vent dels cinc: Manuel Gar-
cia Martín. Els familiars de 
tres d’ells, els únics que ha 
estat possible localitzar, van 
recollir un ram de flors com 
a mostra de reconeixement i 
agraïment per haver mantin-
gut viva la memòria dels seus 
familiars.
L’homenatge va servir per a 

inaugurar les III Converses 
de Pensament Crític de les 
Terres de l’Ebre que organit-
za el col·lectiu En Kontr@ 
amb títol ‘Memòria i Futur 
Històric?’. Durant el discurs 
de benvinguda, l’alcalde de 
la Ràpita, Josep Caparrós, va 
destacar l’exemple de “lluita 
antifeixista” dels homena-
tjats i l’agraïment de tot el 
poble per haver “defensat 
la llibertat heroicament”. 
Els cinc rapitencs deportats 
van formar part dels prop 
de 10.000 espanyols republi-
cans fets presoners pel règim 
nazi i amb la conformitat de 
l’Espanya de Franco. 

FERRAN HORTIGÜELA mostra el 
seu confinament a través de l’ull foto-
gràfic al Museu Terracota de la Galera.
Si una cosa positiva va dur el confina-
ment, és que moltes persones van rea-
litzar tot tipus d’activitats per alleuge-
rar la llarga estada a casa durant l’estat 
d’alarma. Moltes famílies el van viure 

de manera diferent, i cadascú n’ha ex-
tret la seua experiència. És el cas del 
barceloní Ferran Hortigüela. El Museu 
Terracota acull fins a l’1 de novembre 
l’exposició fotogràfica ‘Atansat. Lo meu 
confinament a la Galera’, on l’autor va 
fer un seguit de retrats subjectius du-
rant els mesos d’aïllament forçat.  J.D.

El confinament, al Museu Terracota

HISTÒRIA

La Ràpita homenatja els cinc veïns
deportats als camps nazis

Sílvia i Enric Garcia Rallo, fills de Manuel Garcia Martín. // CEDIDA.

J.D.
LA RÀPITA

L’espectacle torna als carrers 
d’Amposta. Tot i la situació de 
pandèmia, del 9 al 15 d’octubre 
se celebrarà la setena edició del 
FesticAM, el Festival Interna-
cional de Teatre i Circ. Es farà 
complint amb totes les mesures 
de seguretat i prevenció, i de-
fensant que la cultura és segura. 
L’alcalde, Adam Tomàs, assegu-
ra que es tracta de contribuir a 
la recuperació econòmica del 
sector però també ha posat de 
relleu el benefici emocional que 
suposa per la ciutadania poder 

gaudir d’activitats culturals.
El director del FesticAM, Jor-
di Príncep, ha destacat que 
la d’enguany serà una edició 
“molt especial” perquè malgrat 
la situació, la ciutat referma el 
seu compromís per la cultura, 
perquè la cultura s’ha conside-
rat com un “bé essencial” i un 
sector econòmic important, i 
perquè la diversitat de la pro-
gramació escollida. “Les arts de 
carrer, menystingudes durant 
moltes dècades, estan demos-
trant la seva capacitat de rein-
venció, d’adaptació, de compro-
mís social i responsabilitat”.
La regidora de Cultura d’Am-
posta, Inés Martí, ha destacat 

també que amb la nova edició 
del FesticAM acabarà el Pla 
d’Impuls de la Dansa en el qual 
ha participat la ciutat. Entre el 
13 i el 15 d’octubre, es faran ta-
llers de dansa urbana per als 
alumnes de secundària i es do-
narà el relleu per iniciar el Pla 
d’Impuls del Circ, amb el qual 
durant els pròxims dos anys la 
ciutat podrà programar, per un 
mínim import, espectacles pa-
trocinats. 

El circ torna als carrers d’Amposta
Cinta Bonet
AMPOSTA

FesticAM 2019. // CEDIDA.
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L’obra ‘Nikola Tesla i els ho-
mes que no estimaven els 
coloms’, una novel·la negra 
de la professora tarragonina 
Núria Abad Gascón, s’ha en-
dut el 32è Premi Literari Vila 
d’Ascó. Al mateix temps, Jor-
di Ferrer Gràcia i el seu poe-
mari ‘Galleda’ ha obtingut 
el 15è Premi de Poesia Joan 
Perucho, que també ator-
ga l’Ajuntament d’Ascó. El 
lliurament dels guardons va 
tenir lloc en la Nit de la Cul-
tura d’Ascó, un acte celebrat 
este dissabte i que va estar 
adaptat a les actuals circum-
stàncies sanitàries.
De fet, en els diferents par-
laments es va reivindicar la 
importància de la cultura 
com a servei essencial, i la 
necessitat de fer-la compati-
ble a la nova normalitat. L’es-
deveniment va comptar amb 
la presència del recentment 
nomenat secretari general 
de Cultural, Lluís Baulenas, 
així com de representants 
de la Generalitat de Catalun-
ya, Diputació de Tarragona i 
Consell Comarcal de la Ribe-
ra d’Ebre, així com d’ajunta-
ments veïns.
D’altra banda, enguany el 
Premi de Narrativa Jove 
Sant Jordi va assolir la 30a 
edició, consolidant-se com 

una pedrera literària pels 
joves escriptors de 14 a 20 
anys. Aina Ribes, amb l’obra 
‘On em porti el cor’; Ivan 
Querol, amb ‘Petita flor’; i 
Etna Miró amb ‘L’ascensor’, 
van obtenir els guardons en 
les diferents categories. Les 
obres es publicaran l’any vi-
nent, per la propera diada de 
Sant Jordi.
La Nit de la Cultural d’Ascó 
es va completar amb el lliu-
rament dels premis corres-
ponents al 32è Concurs de 
Fotografia Vila d’Ascó en les 
modalitats blanc i negre, i co-
lor, i amb instantànies sobre 
el poble com a protagonistes. 
Les fotografies guanyadores 
en categoria blanc i negre van 
ser: ‘Observant d’amagat’, de 
Magda Biarnés; ‘Boira’, de 
Mariano Ortega; i ‘Al final 
del perxe’, de Marc Fuertes. 
En la categoria color, es van 
emportar el guardó ‘Ales de 
foc’, de Maria Teresa Marto-
rell; ‘Un mar de boira’, d’Hé-
ctor García; i ‘A contrallum’, 
d’Agnès Grau.
Des de 1989 els Premis Vila 
d’Ascó han anat consoli-
dant-se, tot convertint-se un 
referent al territori i assolint 
una participació important. 
El Premi Literari ha rebut 50 
obres participants arribades 
des dels diferents territoris 
de parla catalana, mentre 
que el Premi de Poesia Joan 
Perucho ha assolit la xifra de 

97 poemaris presentats. L’ac-
te cultural es va completar 
amb la presentació del llibre 
‘Vida’, que recull la seixante-
na de textos participants en 
el concurs de microrelats 

que es va organitzar durant 
el confinament, i que va pro-
posar com a temàtica les vi-
vències, testimonis i sensa-
cions de la pandèmia de la 
Covid-19. 

El Centre de Restauració de 
Béns Mobles de Catalunya 
(CRBMC) ha dirigit la restau-
ració del monumental retaule 
barroc de Santa Anna, de la 
Catedral de Tortosa, inter-
venció promoguda pel Capí-
tol de la Catedral i el Bisbat 
de Tortosa. Destaca també la 
col·laboració en els treballs de 
conservació i restauració de la 
imatge de la Mare de Déu de 
la Cinta. En el marc de les Fes-
tes de la Cinta, es va realitzar 
l’acte solemne de benedicció 

per part del bisbe de Tortosa, 
Enrique Benavent.
La intervenció del retaule ha 
consistit principalment en la 
consolidació estructural del 
moble, per corregir-ne les 
greus deficiències, i la neteja 
de la superfície pictòrica, per 
retirar els estrats de brutícia 
que amagaven els colors i la 
brillantor de la dauradura ori-
ginals.
Els treballs de conservació i 
restauració els ha dut a terme 
un equip de cinc professio-
nals, al llarg de dotze mesos, al 
Centre de Restauració de Béns 
Mobles de Catalunya de Vall-
doreix, a Barcelona. El cost de 

l’actuació ha pujat fins als 
84.000 euros. El Departament 
de Cultura n’ha aportat 21.300, 
i la Diputació de Tarragona, 
12.000 més per al transport. 
La resta és aportació del Bis-
bat de Tortosa. A més, per a 
contribuir en el finançament 
de la restaurantació del retau-
le, el Capítol de la Catedral i el 
Bisbat de Tortosa preparen 
una campanya de micromece-
natge per recaptar fons. 

Acaben la restauració del Retaule de Santa Anna
ACN
TORTOSA

Benedicció del Retaule. // BISBAT DE TORTOSA.
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Entrega del 32è Premi Literari Vila d’Ascó a Núria Abad Gascón. // CEDIDA.

LITERATURA

Núria Abad guanya el Vila d’Ascó amb ‘Nikola 
Tesla i els homes que no estimaven els coloms’
Gustau Moreno
ASCÓ
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Maria Climent ja escriu una segona
novel·la: lluny del personatge de ‘Gina’?

Maria Climent ja ha co-
mençat a escriure la seua 
segona novel·la, molt espera-
da per centenars de lectors i 
lectores que es van enamorar 
de ‘Gina’. En una entrevista 
a Canal 21 Ebre, l’escriptora 
ampostina reconeix que sent 
una mica de pressió per repe-
tir la bona acollida de la seua 
opera prima, un veritable 
èxit editorial arreu de Cata-
lunya. Climent és conscient 
que escriure un segon llibre, 
de vegades, és encara més 
complicat. “Està clar que no 
vull que s’acabe aquí la meua 
carrera literària. Vull escriu-
re més i publicar més no-
vel·les. Sí que n’he començat 
a escriure una segona, però 

la meua editora ja em va avi-
sar que el següent llibre és el 
més complicat d’escriure. Si 
el primer ha funcionat, hi ha 
una certa expectativa, sobre-
tot la pròpia, d’estar a l’altu-
ra”, argumenta.
A més, ara per ara descar-
ta convertir ‘Gina’ en una 
trilogia. “Cada autor troba 
un to i un personatge que 
li funciona. I després costa 
molt apartar-te d’este primer 
personatge i crear-ne un al-
tre, a no ser que vulgues fer 
una trilogia o una continua-
ció, que d’entrada no seria 
la idea, tot i que ja veurem”, 
somriu Climent.
L’escriptora, que acaba de re-
bre el Premi Amposta, també 
ha celebrat que ‘Gina’ haja 
contribuït a situar la parla i 
la gent del Delta en l’imagi-
nari del país. 

Gustau Moreno
AMPOSTA 

Maria Climent, amb la cantant Keila rebent el Premi Amposta 2019. // CEDIDA.

LITERATURA

Una gran porta “monumentalit-
zada” presidia l’accés principal 
del poblat ibèric de l’Assut de Ti-
venys. Així ho han pogut consta-
tar els arqueòlegs de la URV, que 
han treballat en la vint-i-unena 
campanya d’excavacions al jaci-
ment protohistòric, poblat entre 
els segles VII i II abans de la nos-
tra era. Els treballs han abastat 
l’accés principal i una torre ex-
terna a la muralla, a la part alta 

del jaciment i molt a prop de la 
gran torre circular que es va des-
cobrir en les primeres campan-
yes. La porta monumentalitzada 
formava part de la muralla semi-
ciclòpea i incorporava un cos de 
guàrdia per controlar l’entrada, 
segons el director de les excava-
cions, Jordi Diloli.
La porta, segons abunda l’inves-
tigador de la URV i responsable 
del Grup de Recerca Seminari 
de Protohistòria i Arqueologia 
(GRESEPIA), podria haver es-
tat bastida damunt d’una porta 
anterior “per transmetre una 

imatge de fortalesa i poder”. Els 
arqueòlegs han recollit tota la 
informació possible per fer-ne 
una reconstrucció virtual. En el 
cas de la torre exterior a la mura-
lla, volen saber quina era la seua 
funció exacta i el motiu pel qual 
es va situar fora de l’estructura 
defensiva.
“L’objectiu que ens hem marcat 
en la campanya d’enguany és ob-
tenir més informació sobre 
aquests dos sectors que ja vam 
començar a excavar durant la 
campanya anterior”, ha apuntat 
el mateix Diloli. 

Una porta monumental per accedir al poblat de Tivenys
C.B. / ACN
TIVENYS

Arqueòlegs treballant al poblat ibèric de Tivenys. // URV.
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Miquel Piñol, subdelegat de la 
Federació Catalana de Futbol 
a les Terres de l’Ebre i directiu 
de l’ens federatiu, valora l’inici 
de les competicions de futbol. 
Piñol explica que “ningú vo-
lia passar per aquesta situació 
provocada pel coronavirus. Hi 
ha uns protocols de seguretat 
que s’han de seguir i és el que 
farem per poder continuar 
practicant aquest esport que 
implica a tanta gent”.
L’FCF ha elaborat una pauta 
per fer front als positius i pos-
sibles aïllaments d’equips, i ha 
creat un apartat específic dins 
la pàgina web on es responen 
els dubtes a jugadors, clubs, 
àrbitres i públic.
El subdelegat considera que 
“s’ha de minimitzar el risc el 
màxim possible, per això és 
bàsic la prevenció, la precau-
ció, les mascaretes, fer control 
de dades dels aficionats, posar 
distància entre el públic, nete-

jar el material i els vestidors i 
controlar les persones que hi 
entren, entre altres aspectes”. 
Piñol espera que la competi-
ció es pugui desenvolupar tot 
i les dificultats que es presen-
ten a priori i que ja ha fet que 
alguns clubs hagin retirat els 
seus equips de la competició 
“si s’han d’ajornar alguns par-
tits i després recuperar-los, ho 
farem”. 
Un dels al.licients d’aquesta 
temporada serà veure com 
funcionen els models de com-
petició que s’han hagut de 
canviar respecte la passada 
campanya, quan es van aturar 
les lligues per la pandèmia i 
posteriorment es van donar 
per acabades amb ascensos, 
però sense descensos. 
En aquesta primera jornada, a 
la Primera Catalana, destaca 
el duel entre l’Ascó i el Gan-
desa, mentre que la Rapiten-
ca visitarà el terreny de joc 
del Viladecans. D’altra banda, 
a la Segona Catalana, la pri-
mera jornada de la primera 
fase de la competició com-

portarà les següents confron-
tacions: Aldeana-La Sénia; 
Ulldecona-Remolins-Bítem; 
Tortosa-Perelló; Ampolla-Mó-
ra la Nova i Amposta-Camar-
les. També s’iniciarà la lliga a 

la Tercera Catalana. Pel que fa 
a la Quarta Catalana, el femení  
i el futbol base, encara s’haurà 
d’esperar unes setmanes per a 
que retorni l’activitat a les di-
ferents lligues. 

Fa algunes setmanes es va ini-
ciar una nova temporada de 
la tecnificació de futbol Ava-
tars i ja en van 12. Aquest any, 
s’han ampliat les seus i n’hi ha 
tres: Jesús i Maria i L’Ametlla 
de Mar, on hi haurà activitat 
els dilluns, i Alcanar, lloc en 
el que es faran les sessions 
en dijous. Totes elles estaran 
dirigides per Aleix Franch, 

director esportiu dels Avatars 
Academy, centre de tecnifica-
ció de futbol a les Terres de 
l’Ebre.  
Des dels Avatars, seguiran to-
tes les normatives i protocols 
de seguretat per fer entrena-
ments amb seguretat tot i la 
pandèmia, que segueix afec-
tant les Terres de l’Ebre i la 
resta del territori català i na-
cional. 
A part de fer la tecnificació, 
Avatars també organitza tres 
tornejos durant la temporada, 

un per categoria. Es tracta de 
cites amb equips professio-
nals que tenen un caràcter 
solidari per ensenyar els seus 
valors a tots els joves futbolis-
tes a través de l’esport. 
Per acabar la campanya, es 
celebrarà el dotzè Campus 
Internacional de Futbol Ava-
tars Academy del 21 al 26 de 
juny del 2021, un event molt 
important que s’ha anat con-
solidant amb el pas del temps 
i que sempre aixeca molt 
d’interès.  

El Pàdel Ulldecona va acollir un nou 
torneig del circuit Audi Pàdel Series. 
La final de primera categoria mas-
culina va oferir un gran nivell, i es va 
haver d’arribar a un súper tie-break 
que va acabar 11-9, i amb la victòria 
de Jordi Vázquez i Carlos Bellés. Els 
dos van superar a una altra parella 

habitual del circuit, Nacho Vicente i 
Carlos Monfort.
D’altra banda, pel que fa a la ca-
tegoria femenina, es va viure una 
final intensa entre Lili Vizcarro-Isa-
bel Segura, i Marta Ros-Maria 
Zapata. Les primeres van acabar 
guanyant per 6-3 i 6-4.   

Vázquez i Bellés vencen a Ulldecona

FUTBOL

Comença una temporada de futbol 
atípica a causa del coronavirus

Miquel Piñol, sotsdelegat de la FCF a les Terres de l’Ebre. // CANAL 21.

Vicky Maigí
TORTOSA
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Avatars inicia la 12ª temporada de tecnificació

Imatge d’alguns joves de la tecnificació. // AVATARS.
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El CB Cantaires tindrà dotze equips 
 L’entitat tortosina comptarà amb un total de 

vuit conjunts masculins i quatre de femenins
 El club va presentar el Femení Cantaires,

amb el que es vol potenciar aquesta parcel·la

El CB Cantaires Tortosa va 
presentar el projecte per la 
propera temporada 2020-
2021, en la que comptaran 
amb un total de dotze equips, 
entre els que hi haurà el sè-
nior masculí que jugarà a la 
Tercera Catalana, després 
de l’ascens de l’any passat. El 
conjunt tortosí estarà entrenat 
per Berni Rubio. 
L’entitat tortosina també va 
presentar el projecte Femení 
Cantaires, amb el que es vol 
potenciar el bàsquet femení. 
Un dels objectius d’aquesta 
iniciativa és formar un sènior 
a la Lliga Femenina 2. Les fa-
ses d’aquest projecte les ani-
ran desenvolupament al ritme 
que els permeti la pandèmia i 

dels recursos humans i econò-
mics dels que disposin en cada 
moment. 
Durant l’acte de presentació 
es van conèixer les equipa-
cions que portaran els equips 
femenins de l’entitat aquesta 
campanya.
D’altra banda, el CB Cantai-
res va confirmar que del 27 al 
30 de desembre es celebrarà 
la primera edició del Torneig 
de Bàsquet Ciutat de Tortosa, 
i que també a Nadal, junta-
ment amb Creu Roja, es reali-
zarà el partit solidari ‘Cap 
nen sense joguina’, en el que 
es podrà veure un partit de 
Lliga Femenina 2 amb el pri-
mer equip del Barça com a un 
dels protagonistes. Sense 
dubte, seran dos cites que cri-
daran especialment l’atenció 
dels amants del bàsquet en 
unes dates assenyalades. 

Redacció
TORTOSA

I Les camisetes dels equips femenins del CB Cantaires Tortosa per aquesta campanya. // CB CANTAIRES.

BÀSQUET

El pavelló de Roquetes va 
acollir la primera edició del 
Trofeu Ciutat de Roquetes de 
Voleibol que va comptar amb 
un cartell d’autèntic luxe. La 
competició es va disputar a 
tres sets per partit. L’equip 
local, que milita a la Primera 
Nacional, es va veure supe-
rat pel Sant Pere i Sant Pau, 
de Superlliga 2, per -0-3, i va 
perdre contra el Mediterrá-

neo per 1-2. En el partit que va 
enfrontar a castellonencs i ta-
rragonins, van ser els primers 
els que van vèncer per 2-1. 
Finalment, doncs, va ser el 
CV Mediterráneo el guanya-
dor del trofeu, que va comp-
tar amb aforament de públic 
limitat i va seguir les normes 
de seguretat pertinents.
D’aquesta manera, el Volei 
Roquetes va poder seguir pre-
parant l’inici de la competició 
de Primera Nacional que es 
celebrarà el cap de setmana 
del 10 i l’11 d’octubre. A la pri-

mera jornada, el conjunt del 
Baix Ebre rebrà al Monjos al 
seu pavelló, i la segona es des-
plaçarà a la pista de l’Aula.
Tot i la dificultat de la catego-
ria, els roqueteros són opti-
mistes i esperan poder realit-
zar una bona temporada en la 
que puguin consolidar-se a la 
categoria, després de sal-
var-se de manera brillant la 
campanya passada, a falta 
d’algunes jornades per a fina-
lizar el campionat. A més, 
confien en que la pandèmia 
no afecti a la lliga.  

Redacció
ROQUETES

Imatge del Trofeu Ciutat de Roquetes. // FACEBOOK IVAN GARCIA.

El Volei Roquetes es prepara per a l’inici de lliga
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El Centre d’Esports Tortosa 
va organitzar el sisè Torneig 
d’Handbol Joan Sabaté i Ge-
ladó, disputat al pavelló de 
Ferreries. Els tortosins, amb 
baixes, van perdre contra el 
Vinaròs per 18-21 en un partit 
de nivell que es va decidir en 
els últims cinc minuts. A més, 
los del Baix Ebre van guan-
yar al Tarragona 16-31. En la 
confrontació entre els tarra-
gonins i els del Baix Maestrat 

van vèncer els primers per 
21-14. 
Al ser un torneig amistós 
no hi va haver guanyadors i 
es van entregar tres trofeus 
iguals als tres conjunts, sense 
detallar l’ordre de classifica-
ció. 
La cita va comptar amb un 
públic que va seguir estricta-
ment les mesures de segure-
tat preparades per a l’ocasió, 
igual que van fer els equips 
participants, per bé que l’afo-
rament es va veure reduït a 
causa de la situació provoca-
da per la pandèmia.

Després de disputar aquest 
emotiu torneig, aquesta set-
mana, el sènior masculí del 
CE Tortosa prepararà el re-
torn a la Segona Catalana que 
es produirà el proper cap de 
setmana a la pista del Sant 
Boi.
Tot i que la campanya es pre-
senta complicada per la pan-
dèmia, des de l’entitat de la 
capital del Baix Ebre esperen 
que els seus equips puguin 
disputar amb normalitat les 
respetives lligues que s’ini-
ciaran en breu i que afronta-
ran amb il·lusió.  

El Club d’Escacs Tortosa assoleix 
l’ascens a Segona Divisió Nacional

 Es va donar per acabada la Lliga Catalana i 
van pujar els clubs amb possibilitats d’ascendir

 L’activitat en escacs no para i es va celebrar 
amb èxit el Campionat de Catalunya per edats

L’Assemblea General Or-
dinària de la Federació Catala-
na d’Escacs va acordar  amb 55 
vots a favor i 3 en contra donar 
per finalitzada la Lliga Catala-
na 2020 i atorgar ascensos als 
clubs que tenien possibilitat 
de pujar, com és el cas del C.E. 
Tortosa, que a falta de jugar 
dues rondes ocupava la pri-
mera posició de la categoria 
Preferent de Tarragona
D’aquesta forma el primer 
equip del club tortosí es va 
proclamar campió provincial 
de Preferent i va ascendir a 
Segona Divisió Nacional.
D’altra banda, l’activitat en 
el món dels escacs no para i 
a principis de setembre es va 
disputar el torneig que acull 
els millors jugadors d’escacs 
de 7 a 20 anys de Catalunya. 
El campionat s’havia ajornat 
-s’havia de disputar per Set-
mana Santa- a causa de la CO-
VID-19 i la Federació Catalana 
d’Escacs el va poder organit-
zar a Salou. 
L’actuació dels representants 
de les Terres de l’Ebre en 
aquesta cita va ser molt des-
tacada: A la categoria sub08, 

l’ampostí Gerard Tallada va 
aconseguir medalla (reserva-
da del 4t al 8è de la classifica-
ció) a l’assolir la sisena posició 
amb 5’5 punts de vuit possi-
bles.
A sub10, l’actuació dels juga-
dors de les Terres de l’Ebre va 
ser molt destacada, amb podi 
per a Pol Jordana (CE Ampos-
ta), 3r a la classificació final 
després d’un extraordinari 
torneig amb 6 punts de vuit 
possibles, i dues medalles per 
a dos jugadors que van estar 
competint per al campionat 
fins a la darrera ronda: Xavier 
Mompel (CE Tortosa), 5è clas-
sificat, i Alejandro Sánchez 
Vacova (CE Amposta), 6è clas-
sificats. Cal destacar també la 
10a posició de Félix Antonio 
Ilinca (CE Tortosa) que va fi-
nalitzar en 10è posició.
El Club Escacs Amposta, a 
més, va rebre el trofeu de cam-
pió de la “Copa Promoció”, 
que premia al millor club en 
funció de les classificacions fi-
nals dels 3 millors jugadors de 
les categories sub10 a sub12.
A sub14, el jugador del Ruy 
López de Vinaròs, Rubén 
Vinuesa, va fer podi, 3r a la 
classificació final, mentre 
que Gerard Añó (Peó Vuit de 
Roquetes) va ser 5è amb 5’5 

punts, en una de les categories 
més igualades i disputades.
Finalment, a sub16, l’únic re-
presentant ebrenc va ser 

l’ampostí Joan Pujol, que va 
realitzar un extraordinari 
torneig i va finalitzar en 10a 
posició. 

V.M.
DELTEBRE

El Club d’Escacs Tortosa ha aconseguit un èxit històric. // CLUB D’ESCACS TORTOSA

Moment del Torneig Joan Sabaté Geladó //  CE TORTOSA

Èxit del Torneig Joan Sabaté Geladó
Redacció
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Eva Sans, corredora d’Ascó 
que milita al Tot-net Terras-
sa, es va proclamar campiona 
de Catalunya de Màster 30 
en carretera. Eva va obtenir 
aquest èxit a la quarta edició 
de la Cursa Vila de Súria, en 
una cursa que va constar de 
69 kilòmetres i 1000 metres 
de desnivell positiu, i que va 
cobrir amb un registre final de 
2h10’03’’. 
Cal remarcar que entre totes 
les categories (cadet, júnior, 
sub’23, elit i màster) van pren-
dre part en la cita 46 corredo-
res, de les quals van acabar 38.
Fa unes setmanes, Eva, que és 
el primer any que competeix 
amb un equip en la modalitat 
de carretera, va ser segona de 
Catalunya de crono al Circuit 
de Catalunya. 

Eva intentarà tornar a demos-
trar la seua qualitat a princi-
pis d’aquest mes d’octubre, al 
Campionat d’Espanya Màster 
que es disputarà a Noja (Can-
tàbria). 
Les bones actuacions de l’Eva 
es remonten als últims anys. 
Al 2019, va acabar primera al 
recorregut curt de la Xallen-
ger BTT de Benissanet i en ca-
rretera va participar a la 
Transpirinenca, creuant els 
Pirineus des de Portbou fins a 
Irún, en una cita que va cons-
tar de 767 kilòmetres i 15.000 
metres de desnivell positiu.  
A més, va prendre part en la 
marxa Gran Fondo Terres de 
l’Ebre de Tortosa de 148 kilò-
metres i 2.800 metres de des-
nivell positiu. L’any passat, 
Eva va combinar el ciclisme 
amb les curses trail, sent ter-
cera classificada a Pinell de 
Brai i firmant el mateix lloc a 
la Pobla de Massaluca. 

Jeremy Alcoba acaba quart a Misano
 El jesusenc va fer una gran actuació en aquesta 

cita del Mundial de Motociclisme de Moto3

 La corredora de la Ribera d’Ebre va obtenir 
aquest èxit a la IV Cursa Vila de Súria

 Després d’aquesta cita, el jove pilot ebrenc va 
ser tretzè a Sant Marino i dinovè a Montmeló

 Entre totes les categories van acudir a la prova 
46 ciclistes, de les quals van acabar 38

Jeremy Alcoba, de l’equip 
Kömmerling Gresini Honda, 
va aconseguir la quarta posició 
al circuit de Misano-Marco Si-
moncelli, en una nova prova 
del Mundial de Motociclisme 
de Moto3. El pilot jesusenc ja 
havia mostrat un bon nivell 
a la classificació i a la cita va 
seguir posant de manifest la 
seua qualitat, firmant la millor 
plaça fins ara al certamen.
La prova va tenir diverses cai-
gudes, però Alcoba no es va 
veure implicat en cap d’elles, 
pilotant amb fermesa en una 
cursa en la que es va impo-
sar el pilot australià John Mc 
Phee.
D’altra banda Jeremy Alco-
ba va finalitzar en la tretzena 

posició a la vuitena prova del 
Mundial de Moto3, el GP Emi-
lia Romagna de San Marino, 
que es va disputar al circuit 
de Misano. El pilot del Team 
Kómmerling Gresini havia es-
tat desè a la primera jornada 
i no va poder millorar aquest 
lloc en una cursa en la que van 
ocupar el podi, per aquest or-
dre, Romano Fenati, Celestino 
Vietti i Ai Ogura.  
Montmeló va acollir el GP de 
Catalunya, prova puntuable 
per al Mundial de Moto3. En 
aquesta ocasió, Jeremy Alcoba 
només va poder ser dinovè, 
després d’haver acabat en la 
14ª posició a les classifica-
tòries. Durant la cursa, al pilot 
jesusenc li van aplicar una do-
ble penalització amb volta 
llarga per haver trepitjat el 
verd, amb el que va perdre 
llocs. 

V.M.
EMD JESÚS

jeremy Alcoba està realitzant una gran temporada //  FACEBOOK JEREMY ALCOBA

La ciclista d’Ascó Eva Sans durant una competició. //  CEDIDA

L’asconenca Eva Sans es proclama campiona 
del Català de Màster 30 en carretera
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Ja tenim la tardor 
aquí. Els dies són més 
curts, cada vegada 
tenim menys llum, els 
productes de l’hort 
canvien... i ens ve més 
de gust encendre el 
forn.
La recepta que 
us presento avui 
no és cap gran 
descobriment, tot el 
contrari. És per que 
comproveu que amb 
una recepta bàsica 
com és la del cóc 
de iogurt podeu fer 
les combinacions i 
variacions que més us 
agradin. Amb quina us 
atrevireu vosaltres? 
La combinació de 
maçana i nous és 
la combinació per 
excel·lència de tardor! 
I la vostra, quina és?”

Cóc de maçana i nous

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Rissotto de 
bolets i
calamarsets

Ingredients
· 300 g d’arròs bomba
· 4 escalunyes
· bolets de temporada (múrgo- 
  les, shitake, moixernons...)
· 60 g de formatge Mascarpone
· 40 g de mantega
· 1/2 l de brou d’aviram
· 150 g de calamarsets
· cerfull picat
· sal
· pebre negre
· 1 cullerada de nata líquida
· parmesà
· tòfona d’estiu (opcional)

Elaboració
Per començar, en un cassó amb 
una mica d’oli salteu els bolets 
tallats a trossos.
Quan estiguin daurats, retireu-
ne la meitat i reserveu-los. A 
continuació, al cassó dels bolets, 
afegiu-hi l’escalunya picada i 
l’arròs. Quan estiguin ben rossos, 
poseu-hi el brou i deixeu-ho 
coure. Quan l’arròs ja estigui a 
punt, retireu-lo del foc i afegiu-
hi la mantega, el formatge 
mascarpone, la nata líquida i 
remeneu-ho tot bé. Tot seguit, 
salpebreu-lo. Finalment, en una 
paella amb una mica d’oli salteu 
els calamarsets. I ja per acabar, 
emplateu l’arròs al centre del plat, 
poseu-hi els calamarsets a sobre 
i guarniu el plat amb una mica 
de parmesà picat, el cerfull i una 
mica de tòfona ratllada.

INGREDIENTS

• 1 iogurt natural
• 1 mesura del got de iogurt d’oli 
   de gira-sol
• 2 mesures de sucre

• 3 mesures de farina de 
rebosteria
• 3 ous 
• 1 sobre d’impulsor químic 
   Royal 

• 1 cdta d’essència de vainilla
• 1 maçana tallada a daus petitets 
• 1 grapat de nous trossejades 
• Sucre glass per decorar 
   (opcional)

ELABORACIÓ
1. Escalfeu el forn a 180º i 
prepareu el motlle ruixant-lo amb 
esprai desemmotllant. Reserveu. 
2. Trossegeu les nous i talleu a 
daus petits la maçana. Reserveu.
3. En un bol barregeu els ous i 

el sucre fins obtenir una massa 
blanquinosa. Incorporeu el iogurt 
i l’oli i afegiu a poc a poc la farina.
4. Aboqueu la maçana i les nous i 
barregeu-ho amb una espàtula.
5. Aboqueu la massa al motlle 
i enforneu durant uns 35-40 

minuts, o fins que el testador 
surti net.
6. Deixeu-lo reposar uns 10 
minuts, desemmotlleu el cóc 
i deixeu-lo refredar sobre 
una reixeta. Si voleu el podeu 
empolvorar amb sucre glass.

LA CUINA DE L'OLGA
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Lenovo presenta el primer portàtil plegable

Després de molts mesos de test, el fabricant Lenovo ha 
decidit presentar el seu nou i revolucionari equip portà-
til ThinkPad X1 Fold, considerant que és completament 
apte per introduir-se al mercat de masses. Aquest equip 
ha estat presentat en diferents esdeveniments i fires in-
ternacionals relacionades amb el món de la tecnologia, 
com el passat CES de Las Vegas 2020. Ara, amb el vist i 
plau del departament de màrqueting de Lenovo, la seva 
comercialització ja és oficial i, per tant, el primer ordina-
dor portàtil amb pantalla plegable del món començarà 
en breu el seu procés de venda.
La principal característica del Lenovo ThinkPad X1 Fold 
està en que incorpora una pantalla “flexible” de 13’3” 
amb tecnologia OLED de format 4:3 i amb una excel·lent 
resolució de 2048x1526 ppp. Al ser totalment flexible 
per la part del centre, podrà obrir-se fins a 360º facilitant 
la presa d’anotacions digitals o bé 90º per usar-se amb el 
format típic dels portàtils de tota la vida.
En format clàssic (90º) la part superior mostrarà la pan-
talla a l’estil clàssic, mentre que a la part inferior plana 
apareixerà un teclat virtual, substituint els botons físics 
convencionals. Per facilitar la comoditat, Lenovo ha 
ideat diferents funcions específiques digitals, com bar-

res de ferramentes, botons d’accés directe o paletes de 
colors. També serà possible una obertura de 180º per 
simular el mode de lectura de llibre, i d’una obertura 
complerta de 360º que dividirà l’equip com si sigués un 
foli a doble cara. Aquest format permetrà obrir diferents 
aplicacions a cada una d’elles. 
El processador escollit per Lenovo serà amb tecnologia 
Intel Core d’onzena generació, però sembla que hi haurà 
disponibilitat de diferents configuracions, encara pen-
dents de concretar. Altres components els trobem amb 
els 8Gb de memòria RAM DDR4 que integrarà en el mo-
del base, 1 Tb de disc dur amb tecnologia SSD (òbvia-
ment), càmera de 5Mp amb infrarojos i detecció facial, 
2 USB’s 3.2 Type C, Wifi 6, Bluetooth 5.1, destacant les 
seves estilitzades mesures de 29x23,6x11,5mm en obert 
i de 15,8x23,6x27,8mm en plegat. El nou Lenovo també 
serà revolucionari pel seu baix pes, ja que l’objectiu ini-
cial s’ha complert i no superarà el Kilogram. Com hem 
comentat, hi haurà diferents configuracions, no tan sols 
en quant a capacitat i potència, ja que també es podrà 
adquirir en Wifi o amb la nova tecnologia 5G. Per últim, 
Lenovo també ha treballat força amb l’objectiu d’acon-
seguir una autonomia excepcional, si tenim en compte 

la lleugeresa del seu xassís. Són molt destacables les 8´5 
hores d’autonomia promeses i, sens dubte, la idea serà 
poder completar una jornada de treball complerta.
El Lenovo ThinkPad X1 Fold ja admet reserves als 
EEUU i molt aviat començarà la seva comercialització 
a la resta del món. Quant a Lenovo Espanya, encara no 
ha donat cap senyal ni a la web ni mitjançant cap nota 
informativa, però indiquen que ben aviat tindrem bones 
notícies al respecte. L’únic element negatiu, abans de 
poder probar l’equip el veiem en el seu elevat preu de 
sortida d’uns 2.700 €, un obstacle que impedirà força les 
elevades vendes.
Més informació a:
https://www.lenovo.com/es/es/thinkpad-x1-fold/

per Jaume Querol

El Museu del Ferrocarril de 
Móra la Nova ha preparat una 
campanya de micromecenat-
ge per aconseguir els recursos 
necessaris per a restaurar la 
locomotora Cuco. Es tracta de 
la sèrie 606, una vaporosa de la 
MZA, la Companyia dels Ferro-
carrils de Madrid a Saragossa i 
Alacant, i que va ser construïda 
a Bèlgica l’any 1885 per Maci-
nell Couillet. Serà la locomoto-
ra de vapor més antiga en fun-
cionament a Catalunya un cop 
restaurada pels tallers del Mu-
seu de Móra la Nova. Diverses 
administracions han dotat l’ac-
tuació amb vora 55.000 euros 
però es necessiten 13.000 euros 
més que s’esperen recaptar amb 

la campanya de finançament 
col·lectiu a través de la platafor-
ma Verkami.
Jordi Sasplugas, president de 
l’Associació per a la Preserva-
ció del Patrimoni Ferroviari i 
Industrial explica que a més del 
titular de la locomotora, també 
han rebut fons de la Diputació 
de Tarragona, l’Ajuntament 
de Móra la Nova i el Ministeri 
d’Indústria. “Hi ha feina que als 
tallers del museu no podem fer 
i s’ha de subcontractar, en total, 
la seua restauració costarà uns 
67.000 euros posar a punt la 
Cuco”.
Els mecenes podran fer dona-
tius a partir de 25 euros per a la 
restauració d’esta locomotora a 
vapor i se’ls compensarà amb 
nombroses recompenses com 
entrades gratuïtes al Museu, 
passejos en tren històric, dinars 

al cotxe restaurant o cursos 
de conducció de locomotores 
reals, entre d’altres. La campan-
ya va començar el 26 de setem-
bre i acabarà el 5 de novembre.
L’any passat, aprofitant el You-
thexhange de FEDECRAIL, un 
camp de treball de voluntariat 
europeu, es van iniciar a Móra 
la Nova els treballs de restau-
ració de la locomotora, que va 
ser entregada pel Museu de la 
Ciència i de la Tècnica de Ca-
talunya. Donada l’antiguitat 
de la màquina, ara cal fabricar 
moltes peces de recanvi des de 
zero, peces que mancaven o es-
taven deteriorades i que ja no es 
fabriquen. 

Verkami per salvar la locomotora Cuco
Albert Pascual
MÓRA LA NOVA

La Cuco als tallers del Museu del Ferrocarril. // APPFI.

EL PALAU Oliver de Boteller de 
Tortosa, seu dels Serveis Territo-
rials de Cultura, acull fins a finals 
d’octubre ‘Ànima. 15 anys de la 
Fundació.cat’. Un projecte itine-
rant que dóna a conèixer el do-
mini .cat, que acaba de complir 
quinze anys d’existència a la xar-
xa global.

L’exposició pretén ser el reflex de 
l’ànima de la Fundació.cat, entitat 
que reivindica l’ús del català a In-
ternet com a eina de normalitza-
ció lingüística. Però no només es 
pot gaudir a Tortosa, a causa de la 
pandèmia, l’exposició es pot recó-
rrer virtualment a la pàgina web 
15anys.cat.  J.D.

‘Ànima. 15 anys de la Fundació.cat’

MÓRA LA NOVA
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El Deltebre Dansa, aplaudit pel jurat 
del Terres Travel Festival

El jurat del Terres Travel Fes-
tival, el festival internacional 
de cinema turístic, paisatge 
i viatges, ha atorgat el premi 
al ‘Millor Audiovisual d’Es-
deveniments’ a la peça ‘XV 
Festival Deltebre Dansa’ del 
realitzador Albert Vidal de 
Vòrtex Comunicació. Una 
càpsula que es va enregistrar 
l’estiu del 2019, i que és un 
treball emotiu on es projec-
ten deu ballarins participants 
en el festival internacional de 
dansa de Deltebre.
També en aquesta quarta edició 
s’ha premiat l’audiovisual ‘Long-
board Terres de l’Ebre’ del crea-
dor de  Deltebre  Jaume Cebolla, 
en la segona posició del ‘Millor 
Film sobre Turisme i Ecologia’. 
El documental s’ha enregistrat 
en diferents indrets del territori, 
en llocs on es practica aquest es-
port de descens amb monopatí.
Altres cintes premiades han es-

tat ‘Turisme en Família’ de Joan 
Rion; Gratitud Pallars dels foto-
periodistes Rafa Pérez, Rafael 
López-Monné i Siqui Sánchez; 
o el títol ‘The Time Has Come!’ 
del portuguès Telmo de Campos 
Martins, amb el premi ‘Reco-
mencem’, un premi especial per 
incentivar el turisme post–co-
vid.
El curtmetratge Help del direc-
tor Santiago Alcázar i produïda 
per Madrid Destino ha estat 
guardonat amb el Grand Prix. 
La pel·lícula, estrenada a princi-
pi d’aquest any, forma part dels 
audiovisuals de promoció turís-
tica de Madrid. De fet, la història 
transcorre en diversos espais de 
la capital d’Espanya i posa el fo-
cus en l’aposta municipal per la 
cultura.
Entre els guardonats del Festival 
també destaca el documental 
Our Gorongosa del director Ja-
mes Byrne que s’ha endut el pre-
mi a la Millor pel·lícula de pro-
moció de la sostenibilitat. El 
film, enregistrat al Parc Nacional 
de Gorongosa, a Moçambic, se-

gueix la trajectòria de la jove 
ecologista Dominique Gonçal-
ves i explica la gestió exemplar 
del patrimoni natural que ha 
permès compaginar la sostenibi-
litat mediambiental i l’activitat 
econòmica de les 200.000 perso-
nes que viuen a les poblacions 
que voregen el parc. El premi a la 

Millor producció pel foment del 
respecte entre cultures ha reco-
negut la cinta japonesa Guar-
dian Of The Forest d’Alex Ichiro 
Okuma, una producció sobre els 
Ainus, una comunitat indígena 
de Hokkaido que recentment ha 
estat reconeguda com de les més 
antigues del país i al voltant de la 

qual es promouen activitats tu-
rístiques basades en el seu rere-
fons cultural.  

XV Deltebre Dansa. // Albert Vidal / Vèrtex Comunicació.

Joaquim Domingo
TORTOSA
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DILLUNS

06.30 Fem una ullada

07.00 Informatiu XAL

07.30 Fem una ullada

08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria

15.30 L’informatiu

16.00 Fem una ullada

17.00 Sonats del Sud

17.30 Tens un racó a dalt 

del món

18.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Temps Afegit

22.15 Partit de la jornada

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Sonats del Sud

12.00 Tens un racó a dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Temps Afegit

16.15 Partit de la jornada 

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Poliesportiu

22.30 Tens un racó a dalt 

del món

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Fem una ullada 

18.00 Poliesportiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 L’Entrellat

23.30 Audi Pàdel Sèries

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 L’Entrellat

12.00 Anem de festa

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 L’Entrellat

18.00 Casal d’estiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Districte 21

12.30 Sonats del Sud

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Sonats del Sud

23.30 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Fem una ullada

07.30 L’informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.00 L’informatiu

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Resum informatiu

14.30 Fem una ullada 

15.00 Entrevistes

15.30 Tens un racó a dalt 

del món

16.00 Fem una ullada 

18.30 Partit de la jornada

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Resum informatiu

22.30 Districte 21

23.30 L’Entrellat

DIUMENGE

06.30 Resum informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Audi Pàdel Sèries

13.00 Resum informatiu

14.30 Entrevistes 

15.00 Fem una ullada

16.00 L’Entrellat 

17.30 Fem una ullada 

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Entrevistes

22.30 Resum informatiu

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com

Mira el
vídeo
en este
enllaç



LOS GAMBUSINS

EN          ULLADA1

Tortosa:
Av. Remolins, 24
43500
977 58 80 32
info@uncopdull.com

 L’abstenció del govern i 
el ‘no’ del PSC tomben les 
propostes dels comuns 
sobre l’Ebre p3 

 L’Ajuntament de Tortosa 
retira la medalla d’or al rei 
emèrit, amb el vot en 
contra de Ciutadans i 
l’abstenció del PSC  p15

 L’Ajuntament de 
Deltebre regularà els 
habitatges buits per 
afavorir el mercat de pisos 
de lloguer p16

 L’Ajuntament de 
l’Aldea reasfalta bona part 
del poble, amb la millora 
de l’antiga N-340 p17

 La PDE celebra 20 anys 
amb una acció a les xarxes 
i anuncia una assemblea 
informativa   p22

 El Projecte Emma es 
rellança per recaptar fons i 
poder investigar el càncer 
de mama  p23

 La URV apunta que la 
crisi serà més llarga si no 
es controla la pandèmia, 
però que el turisme ebrenc 
pot sortir guanyant p25

 Núria Abad guanya el 
Premi Vila d’Ascó amb 
‘Nikola Tesla i els homes 
que no estimaven els 
coloms’  p30
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